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Glasilo Zveze sindikatov Slovenije
V. d. glavnega urednika Franček Kavčič 
V. d. odgovornega urednika Marjan Horvat

Ljubljana, 16. junija 1989
številka 23, letnik 48, cena 4000 dinarjev
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[0. Slovensko zdravstvo pretresa hu- 
ia- da vročica in čedalje bolj jo občuti- 

idio tudi vsi drugi, ki smo od njega 
re- odvisni. Resje za 20. september na- 
u- Povedana splošna stavka v zdrav- 
za sfcvu še precej odmaknjena. Toda gle- 

de na to, da na tem področju vre že 
bj dalj časa, podobno kot v kakšnem 

Vulkanu, se temperatura naglo dvi- 
d1 Suje. Čez rob j e pred dnevi pljusknilo 

že na obalno-kraškem območju, še 
,0 ta mesec pa napoveduje podobno 
e stavko tudi gorenjska regija. 
ki Povod za stavko so po navadi nizki 
di °sebni dohodki, toda to j e v resnici le 
ni krji ledene gore. Druga žgoča vpra- 
ra I sanja se namreč kopičijo iz leta v le- 
a- to in to tako organizacijskega, ka
li dravskega, kot sistemskega značaja.

1 Povsod se ubadajo s tem, kako nado- 
ai mestiti izrabljeno opremo, kako po

ravnati obresti za najeta posojila 
itd.

Vse te zagate pa so nastajale že 
dtnogo prej, v boljših časih, ko je 
sleherna regija hotela imeti svoj kli

li dični center in ko si je vsak spret
nejši zdravnik poiskal svoj fevd, ki 
Sa je (ali ga še naprej) z obema 
kokama trdno držal vse do svoje 
upokojitve in še čez, ne glede na to, 

i- ali je za bolezensko sliko slovenske- 
d ga prebivalstva to potrebno ali ne. 

Ker pa je znano, da vrana vrani 
°oi ne izkljuje, bo v tako nastalih 
Pazmerah težko izpeljati reorgani
zacijo slovenskega zdravstva. 0 tem 
s® govori že vrsto let, v zadnjem ča- 
sn, ko nas v to sili kriza, toliko bolj, 
v®ndar pa so rezultati slej ko prej 
ničli. Tudi zdravniki bi se morali 
^ied seboj zmeniti, kaj je pri nas 
°dveč, ne pa da izstreljujejo puščice 
® v republiški zdravstveni vrh (od 

*°der sicer ni ne duha ne sluha 
0 kakšnem novem zakonu o zdrav- 
stvenem varstvu ali o drugačnih 
prepih). Vsaka palica ima pač dva 
*°nca. Vsekakor bo treba hitreje in 
°ddočneje začeti z obljubljenimi 
spremembami v zdravstvu, tako 
P^tkoročnimi kot dolgoročnimi, 

(p1 čemer bi moral več storiti tako 
pedicinski svet kot slovensko 
pravniško društvo in druge usta
nove.

Predvsem pa ne drži, da posledice 
Ostalih težav nosijo zdravstveni 

plavci sami - največ jih občutijo 
pkiiki, ki pri zdravstvenem osebju 
j^6 jdejo tople in prijazne besede, 
^ do pogosto človek potrebuje bolj 
de 2<iravilo. Prijazna beseda ne sta- 

Pdč - ie pozabili smo nanjo.
Marija Frančeškin

i -*

Med štiriurno stavko, ki jo je temeljito pripravil regijski odbor sindikata delavcev v zdravstvu 
obalno-kraške regije, je bilo v izolski bolnišnici mirno. Povod za stavko so bili med drugim nizki 
osebni dohodki in 23 milijard nakopičenih dolgov. (Več o tem na strani 5.)
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Dolžnosti, pravice in kazni
Z ekonomijo delaje konec. Naj živi ekonomija 

kapitala! Pred nami se dogaja preobrat, ki ga po 
vojni še ni bilo. Povzroča strah, vendar tudi upa
nje hkrati, da se bo začelo zdravljenje jugoslo
vanskega gospodarstva in družbe.

Priškrnjeno bo samoupravljanje!? Monopola 
nad delovnimi mesti ne bo več. Medsebojna raz
merja delavcev v podjetjih? Ne, tega ni več, kajti 
ve se, kdo te sprejme v službo, kdo ti naroča delo, 
kdo te lahko najprej kaznuje... Markovičeva 
vlada je poslala v jugoslovanski parlament 
namreč še enega izmed stebernih zakonov. Gre 
za predlog za zvezni zakon o TEMELJNIH PRA
VICAH IZ DELOVNEGA RAZMERJA, ki vse dokaj 
podrobno določa in ne upošteva kij dosti speci
fičnosti po republikami. Predlog za zakon objav
ljamo v današnji številki Delavske enotnosti, 
v prilogi Sindikalni poročevalec.

Opozarjamo, da se vladi zelo mudi tudi pri 
sprejemu tega zakona. Kaj dosti si verjetno ne 
bo dovolila soliti pameti, kajti zakon je narav
nan tako, da je kot na dlani jasno, kdo je gospo
dar in kdo ne. Preberite predlog, saj vam 
natančno določa vaše pravice, dolžnosti, določa 
vam kazni in hkrati - to pa ni nikjer zapisano 
- že danes zahteva, da je sindikat drugačen in 
predvsem vaš, delavski.

Marjan Horvat

Statuti podjetij in napotki 
RSZSS

ALI JE SINDIKAT LAHKO 
SVOBODEN, ČE GA 
PODJETJE 
DENARNO PODPIRA

EgSBflBSaKEh.* HW—W—B

Kolektivna pogodba: 
pogoji, pod katerimi 
ponudijo delavci svoje 
delo delodajalcu

PLAČA NA PODLAGI 
DELA, NE FORMALNE 
IZOBRAZBE

Finančni zlom obalno- 
kraškega zdravstva

STAVKA RAZGALILA 
VZROKE ZA BOLEZEN

Pred velikim kmečkim 
puntom

DRŽAVA, POMAGAJ!

Pomisel

O DISKRIMINIRANJU 
ZGODOVINE IN 
MANIPULACIJI Z NJO

Pravobranilci 
samoupravljanja 
v podjetniški sapi

ŠE KAR SAMI

Na kavici pri Seri Deželan

TELEFONISTI STAVIJO 
NA PRVI VTIS
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Osebni dohodki Ali bodo vlaki spet stali
Za letos velja politika, da se pri izplačilu oseb

nih dohodkov upoštevajo merila družbenega do
govora o dohodku. Osnovno vodilo v Zvezi sindi
katov Slovenije pri opredelitvi politike osebnih 
dohodkov v letu 1989 je bilo, da realni osebni 
dohodki v globalu za Slovenijo v letu 1989 ne 
morejo več padati. To osnovno načelo upošteva 
Odbor podpisnikov družbenega dogovora o do
hodku v SR SLoveniji. Glede na nepredvidljivo 
mesečno rast inflacije je to zelo težka naloga. Zato 
odbor v vseh dosedanjih objavah izhodiščnih 
vrednosti: vselej objavlja oceno rasti za mesec 
vnaprej, po preteku meseca na dejanskih podat
kih ugotovi morebitno razliko in jo vključi v ku
mulativno oceno rasti preteklega obdobja in 
v oceno za naslednji mesec. Izkušnje kažejo, da so 
odstopanja med prognozo in dejanskimi razmera
mi minimalne.

Odbor deluje javno in se njegove ocene in obja
ve uporabljajo lahko takoj. Torej ni treba čakati 
na objavo v uradnem listu. Pri tem je pomembno 
poudariti, da odbor ne zagotavlja posameznim 
uporabnikom sredstva, za to so odgovorni drugi 
dejavniki. Teh načel se bo odbor držal tudi v pri
hodnje.

Razlage »izvedencev« za družbeni dogovor, ki 
na žalost ne temeljijo na besedilu družbenega 
dogovora, temveč bolj na lastnih razmišljanih, ni 
mogoče sprejeti. Odbor podpisnikov družbenega 
dogovora o dohodku v SR Sloveniji je na seji 14. 
6. 1989 sprejel naslednje izhodiščne vrednosti za 
čas od janurja do junija 1989:

- brutto osebni dohodek 27.300.000 dinarjev
- rast na povprečje leta 1988 290 odstotkov
Organizacije, ki v preteklosti pri izplačilih ne

dosegajo omenjenih izhodiščnih vrednosti, razpo
lagajo pa s sredstvi in rezultati, lahko opravijo 
poračun premalo izplačanih sredstev za osebne 
dohodke.

Ko govorimo o osebnih dohodkih je treba nuj
no opozoriti, da je vendarle sprejeta sprememba 
zveznega družbenega dogovora. Pobudo zanje je 
dal republiški svet Zveze sindikatov Slovenije, 
veljajo pa za področje osnov za izračun nadome
stil, skupne porabe in materialnih stroškov. Os
nova je preteklo trimesečje, kar pomeni, da se 
upošteva časovno serijo timesečja ali preprosto 
povedano: enajst trimesečnih povprečij za leto, 
kar je zelo blizu mesečnemu usklajevanju. 
V družbenem dogovoru SFRJ je sprejeto, da zna
ša regres za prehrano do 25 odstotkov povprečne
ga osebnega dohodka v gospodarstvu. Spremem
be družbenega dogovora bomo v skladu z našimi 
usmeritvami sprejeli že na prvi seji predsedstva 
RS ZSS (19. 6. 1989) in izračunal nove vrednosti 
v sindikalni listi. Pri tem naj opozorimo, da bo na 
podlagi razprav v sindikalni listi objavljen regres 
za prehrano (minimalne zahteve sindikata) v viši
ni 20 odstotkov povprečnega čistega osebnega 
dohodka v gospodarstvu SR Slovenije.

Brane Mišič

Povzemamo

Upanje 
za predite 
in tkalke

Po desetih letih raziskav, dokazovanj in sestan
kovanj se končno tudi slovenskim predicam obe
ta, da bodo v bližnji prihodnosti dobile težko 
pričakovani beneficirani staž. »To, kar smo v tek
stilni industriji vedeli že dobrih 20 let, je končno 
dokazala letošnja raziskava univerzitetnega inšti
tuta za medicino dela, prometa in športa v Ljub
ljani,« meni Alojz Omejc, predsednik ROS delav
cev tekstilne in usnjarsko-predelovalne indu
strije.

Izsledki proučevanj v 16 delovnih organizacijah 
tekstilne industrije in dzravstveni pregledi vzorca 
181 slovenskih predic in tkalk so namreč pokaza
li, da so telesne, duševne in ekološke obremeni
tve večjega dela slovenskih predic in tkalk tolikš
ne, da znatno vplivajo na njihovo zdravstveno 
stanje in njihovo delovno zmožnost. Posledice pa 
se ne kažejo kot poškodbe pri delu in poklicne 
bolezni, temveč predvsem kot bolezni v zvezi 
z delom in kot take precej vplivajo na zmanjšanje 
delovne starosti. Okvare so takšne, da omenjene 
delavke po 48. letu starosti ne morejo več uspešno 
opravljati svojega dela brez škode za svoje 
zdravje.

Zaskrbljujoča je tudi analiza o delu tkalk v Tek- 
stilindusu, ki jo je opravila skupnost pokojnin
skega in invalidskega zavarovanja. Ta je pokaza
la, da se že po 12 letih delovne dobe pri starosti 28 
let kar 51 odstotkov tkalk odloči zamenjati poklic, 
naslednja večja skupina je obesila tkalstvo na 
klin pri 35 letih, tako da je v zadnjih 20 letih 
- kolikor je trajala analiza, le kakšnih pet odstot
kov tkalk doseglo polno pokojninsko dobo. 
Skratka, na dlani je, da so obremenitve sloven
skih predic in tkalk tolikšne, da bi zanje veljalo 
čimprej sprožiti postopek za uveljavljanje zavaro
valne dobe s povečanjem: od 12 na 14 mesecev. 
Zdaj so na potezi razne komisije, odbori, skupšči
ne. Upajmo le, da tkalkam in predicam ne bo 
treba potrpežljivo čakati še naslednjih deset let, 
da bodo končno dobile to, kar jim že ves čas 
pripada. Marija Frančeškin

Na izrednem sestanku izvršnega odbora 
osnovne organizacije sindikata Vlako- 
spremne službe postaje Ljubljana, tozd za 
promet Ljubljana, so 15. junija izvolili stav
kovni odbor.

Kot so povedali na začetku sestanka, na 
katerem so bili tudi vodilni tozda in Jože 
Kolesa, član poslovodnega odbora ŽG, do
sedanji pogovori niso zadovoljili njihovih 
zahtev. Te pa so menda stare že več mese
cev. Oni niso za stavko, so dejali, ugotavlja
jo le, da njihovi osebni dohodki, še posebej 
osnovne plače, ne zadostujejo več za živ
ljenjski minimum.

Kljub ugovorom vodilnih, da se že dela 
nov pravilnik o osebnih dohodkih, da se 
turnosni razporedi izboljšujejo in so pov
prečno 42 balastnih ur zmanjšali na 21, se 
niso dali prepričati, niti s pripombo, da še 
niso izrabili vseh možnosti za usklajevanje. 
Niti argument, da je železnica celota in da 
ne morejo reševati težav posameznih toz
dov ločeno, ni pomagal.

Ostali so prepričani, da za vse obljube 
nimajo nikakršnih zagotovil in daje stavka 
njihov edini način za uveljavitev svojih zah
tev. Tako kot strojevodje. Dejali so tudi, da 
zastopajo zahteve vseh delavcev in da ni
majo pravice odstopiti od stavke.

Razprava je bila sicer dolga, v glavnem 
o posameznih primerih nepravilnosti. Da 
ne rečemo celo, da je bilo veliko pranja 
umazanega perila med vodilnimi in de
lavci.

Precej so govorili o problemu stanovanj 
za delavce z najnižjimi osebnimi dohodki. 
Samo pri nih je sedaj blizu 90 prosilcev, 
novih stanovanj pa ni.

Takoj po seji izvršnega odbora seje sestal 
novi stavkovni odbor in pisno izoblikoval 
svoje zahteve in pogoje. Andrej Agnič

Zahteve stavkovnega 
odbora

1. Povečanje indeksne osnove za vlako- 
spremno osebje ŽG Ljubljana (povprečno 
za 25%)

2. Sprejem ustreznih ukrepov za hitrejše 
reševanje stanovanjskih problemov delav
cev vlakospremne službe.

3. Zagotoviti javne razpise vodstvenih in 
vodilnih delovnih mest in možnost vpliva 
delavcev na izbiro.

4. Zagotoviti mesečni fond ur pod VP 01 
in vključitvi režijske ure v fond ur VP 01

5. Zamenjava vodje razporednega urada 
in ugotoviti odgovornost vodstva tozda za 
promet Ljubljana za nastali položaj v tozdu.

Stavko so napovedali za 26. junij ob 6. uri 
zjutraj. Stavkovni odbor je odločil, da bo 
stavka trajala do izpolnitve zahtev oziroma 
do preklica, ki ga bo dal stavkovni odbor.

Stavkovni odbor prosi druge delavce Že
lezniškega gospodarstva Ljubljana in upo
rabnike železniških storitev za razumevanje 
pri uveljavljanju upravičenih zahtev za iz
boljšanje težkega gmotnega in socialnega 
položaja delavcev vlakospremne službe.

Med pluralizmom in 
izrednim stanjem

Kot da nihče v tej državi, razen Anteja Markovi
ča in Slobodana Miloševiča, ne ve, kaj hoče, če pa 
že morda ve, pa ne ve, kako naj bi to dosegel, in 
medtem ko Markoviču ne gre vse gladko, pa gre 
Miloševiču naprej, diktira svoj visoki politični 
ritem, komentira Srdjan Kaič.

Jugoslovanska politična scena varira med plu
ralizmom in izrednim stanjem, nerešeno ostaja 
vprašanje, katera od dveh opcij bo zmagala. Zme
dena kosovska slika je postavila v ospredje voj
sko, zmedo in nesposobnost pri reševanju sindro
ma Agrokomerc, utrdila pa milico kot čuvaja 
družbenega premoženja. Je po vsem tem težko 
domnevati, da bi kaotičnost v institucijah sistema 
lahko stala glavo prav te institucije?

Lahko bi dejali, da v vsem tem ni nič slabega, 
vendar le v primeru, če bi bili prepričani, da 
kosovski sindrom ne bo preplavil Jugoslavije.

.Dopisovanje med Slovenijo in Srbijo nam tega 
ne more zagotoviti, ker nekateri trdijo, da je Milo
ševič pravzaprav to pismo napisal tudi ostali Ju-; 
goslaviji, ne le Sloveniji, zaključuje Kaič v Nedelj- 
njoj Dalmaciji.

Prihodnost se je začela
Kaj sindikat lahko konkretno naredi za integra

cijo jugoslovanskega gospodarskega prostora, je 
bilo vprašanje, ki so ga jugoslovanski novinarji 
postavili predsedniku slovenskih sindikatov Mi
hu Ravniku. Iluzorno je govoriti o čemer koli, 
dokler zaradi različnih političnih stališč Srbije in 
Slovenije prihaja do bojkota slovenskega blaga, 
dokler namesto direktnega povezovanja gospo
darstva na osnovi interesov obstaja sistem skla
dov in kreditiranj. Šele takrat, ko bodo odnosi 
čisti, brez vseh teh balastov, bomo lahko videli, 
da imajo jugoslovanski delavci isti interes - čim 
več zaslužiti, je odgovoril Miha Ravnik.

Obljubljena prenova sindikatov v Sloveniji se 
je že začela, piše Dunja Ujevič in postavlja vpraša
nje: zakaj slovenski sindikat dela tisto, o čemer 
drugi sindikati le govorijo? Del odgovora je vse
kakor v njihovem zavzemanju in v vsem tamkajš
njem ozračju. To potrjujejo tudi odgovori Miha 
Ravnika, ki je na vprašanje odgovoril, da je to 
vendar pluralizem. Glede partije pa je odgovoril, 
da v Sloveniji ne mislimo, daje človekova Usoda
odvisna od članstva v ZK, piše Večernji list.

Nadzor nad OD slej ko prej 
nujen

Približevanje hiperinfalciji je »zasluga« eko
nomske politike prejšnjih vlad in njihovega ne
poznavanja gospodarskega mehanizma, je med 
drugim v obširnem prispevku pod naslovom Do 
dajanje vročih kostanjev poudaril Jože Mencin 
-ger. Med drugim ocenjuje, da sedanja prizadeva 
nja vlade kažejo, da se končno, po dolgem zavla 
čevanju, sprejeti denarni ukrepi za brzdanje infal- 
cije, ki so po njegovem mnenju tudi edina prava 
možnost.

Mencinger meni, da bo vlada morala slej ko prej 
uvesti nadzor nad osebnimi dohodki, ki bo zaradi 
razmer v državi (vse večji del prebivalstva na 
robu eksistence) povečal tudi uravnilovko.

Življenjski stroški delavskih družin za maj 1989
OCENJENI ŽIVLJENJSKI STROŠKI TRI- IN ŠTIRIČLANSKE DRUŽINE MAJA 1988

Skupina dobrin iz košarice tričlanska delavska štiričlanska delavska
družina družina indeks

povpr. minim. nujni povpr. minim. nujni življenj.
stroški stroški mes. stroški stroški mes. potreb.

stroški stroški 5./4. 89
1. Hrana 2346557 1835294 1835294 2971102 2259003 2259003 125.20
2. Pijača 280431 156769 156769 285737 158317 158317 115.40
3. Kajenje 44127 32890 32890 44127 32890 32890 126.50
4. Oblačila 715071 511783 23456 856620 624924 25188 113.00
5. Obutev 169967 132788 0 222202 154613 0 101.40
6. Stanovanje 393278 280540 259203 480869 338413 312583 109.40
7. Ogrevanje, razsvetljava 390753 267520 164587 483243 324924 201301 119.90
8. Gospodinjska oprema 747641 374364 0 870188 430041 0 128.60
9. Higiena, zdravstvena nega 367916 281987 254299 448722 342076 311037 117.90

10. Izobr., kultura, razvedrilo 694033 252006 182897 842427 322955 210049 128.70
11. Prometna sr. in storitve 1181883 551949 334236 1456249 674882 376867 127.60
12. Razni predmeti in storitve 154882 87043 0 333016 193990 100371 121.60
13. Drugi izdatki 431209 122622 113884 455457 125119 113884 121.60
Skupaj (v din) 7917748 4887556 3357514 9749960 5982146 4101491
stopnja rasti 5./4.89 22.21 21.51 22.71 22.23 21.58 22.73

Po sklepu predsedstva republiškega sveta Zve
ze sindikatov Slovenije objavljamo vsak mesec 
življenjske stroške izbrane tri-in štiričlanske de
lavske družine (oba zaposlena starša, devetletna 
hči in šestletni sin oziroma 14-letna hči). Prikazu
jemo jih na dveh ravneh: za družine, ki živijo na 
povprečni ravni porabe in za družine, ki živijo na 
minimalni ravni. Poelg tega prikazujemo še nujne 
mesečne stroške, torej tisti del minimalnih izdat

kov za življenje, ki jih je treba plačati vsak mesec 
sproti.

Prikazana košarica življenjskih stroškov teme
lji na metodologiji Inštituta za ekonomska razi
skovanja Ljubljana iz leta 1986, ki so jo sofinanci
rali Raziskovalna skupnost Slovenije, republiški 
svet Zveze sindikatov Slovenije, Gospodarska 
zbornica Slovenije in Skupnost za socialno skrb
stvo Slovenije.

Podatke izračunava Zavod SRS za statistiko 
dvakrat na leto po cenah v aprilu in novembru. Za 
vmesne mesece izdelamo oceno tako, da upošte
vamo gibanje cen posameznih skupin iz košaric 
življenjskih stroškov.

Maja so se po statističnih podatkih življenjske 
potrebščine podražile za 21,6% glede na april 
1989. Največje podražitve so bile v skupini kultu
ra, razvedrilo in oddih (za 28,7%). Najbolj so se 
podražile storitve za izobraževanje (za 55,0%), 
vstopnice (za 40,5%)in časopisi (za 33,5%).

Promet (s storitvami) je bil dražji za 27,6%. Zelo 
so se povišale PTT storitve (za 72,7%), izdatki za 
vzdrževanje vozil (za 39,8%), tekoča goriva (za 
28,1%). Stanovanjska oprema seje maja podražila 
za 28,6%, predvsem zaradi podražitev naprav za 
hlajenje (za 52,7%), konfekcije za gospodinjstvo 
(za 48,7%) ter steklo in porcelan (47,1%). Stroški 
za hrano so bili večji za 25,2%. Najbolj seje podra
žila sveža in predelana zelenjava (za 57,6%), proiz
vodi iz žit (za 42,7%) in sveže sadje (za 31,4%).

Hrana kot najbolj bistvena sestavina stroškov 
za življenje predstavlja v povprečni porabi tri; 
članske družine 29,6% stroškov, pri minimalni 
porabi pa 37,6%, v najnujnejših mesečnih izdat
kih pa že 54,7%. Pri povprečni porabi štiričlansko 
družine pa predstavljajo stroški za hrano že 30,5”/” 
življenjskih stroškov, pri minimalni porabi 37,8%: 
v nujnih mesečnih izdatkih pa kar 55,1%. P* 11 
povprečni porabi obeh izbranih družin so na drm 
gem mestu stroški za prometna sredstva in PT1 
storitve, tretji so stroški za gospodinjsko oprem0 
in na četrtem mestu stroški za obleko. Pri min1' 
malni porabi pa so prav tako na drugem mestu 
stroški za prevozna sredstva in PTT storitve* 
medtem ko so izdatki za oblačila na tretje111 
mestu.
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Ob predstavitvi Markovičevega programa v Zvezni skupščini

NAJPREJ »KRI IN SOLZE,«
ŠELE POTEM SONCE

Še do nedavnega zelo hvaljeni 
Ante Markovič je v sredo v zvezni 
skupščini doživel še en aplavz na 
odprti sceni. Toda tistim bolj 
.firbčnim' in pozornim opazoval
cem ni ušlo, da nekateri delegati 
predsedniku vlade ob njegovi 
predstavitvi Programa ukrepov 
gospodarske politike v tem letu 
niso zaploskali. Kasnejša razpra
va pa je dejansko pokazala, da 
v nekaterih okoljih - sodeč po na
stopih delegatov gre predvsem za 
.združene države Srbije1 in Črno 
goro - s figo v žepu spremljajo 
dejavnost Markovičevega kabine
ta. Če je Markovič še v času se
stavljanja vlade imel .nedeljeno 
Podporo vseh subjektivnih sil 
v vseh okoljih1, je zdaj, ob pred
stavitvi koncepta gospodarske 
prenove in ukrepov ekonomske 
Politike, te podpore očitno konec.

Seveda pa si moramo biti na 
jasnem, kaj so strokovne kritike 
na račun vlade in kaj politikant
sko nasprotovanje in ocenjevanje 
Posameznih ukrepov ali progra
ma v celoti. Vlada in njen pred
sednik sta te dni v zvezni skupšči
ni predstavila verjetno najbolj ce- 

Z mvit in konsistenten program sta- 
•_ bilizacije jugoslovanskega gospo- 
a . darstva in prehoda v tržni sistem, 
o Tako s sistemskimi sprememba- 
1. mi skuša odpraviti tiste motnje in 
a i ^doslednosti, ki onemogočajo 

I delovanje integralnega trga ali 
I z drugimi besedami povedano, 

Postaviti hoče institucionalne, za
konske pogoje za delovanje trga 
blaga, dela in kapitala. Zato se je 

j vlada odločila spreminjati neka- 
j lere, šele pred nekaj meseci spre

jete zakone o podjetjih, bankah, 
finančnem poslovanju in računo
vodstvu, spremenili naj bi zakon 
0 delovnih razmerjih, občutneje 
Preoblikovali zakonodajo s po- 

a dročja ekonomskih odnosov s tu-
Jmo, itd. Vzporedno s tem naj bi 

j Se spreminjala tudi ekonomska 
3 Politika oziroma narava ukrepov 

ekonomske politike. Vlada in Na- 
jPdna banka Jugoslavije, kot cen
tralna bančna ustanova, naj bi 
z ustrezno politiko obresti, tečaja 
m fiskalno politiko uravnavala 
gospodarske tokove in vplivala 
Pa razvojno politiko, v prvem ob- 
„°bju pa predvsem zniževala in- 
fiacijo.
,. Toda še večji vprašaj se postav- 
Ja, če ta Markovičev program 
umestimo v siceršnje jugoslovan- 
ko socialno, politično, kulturno 
kolje. Pol države je ekonomsko 
e zdavnaj bankrotiralo, to je dej- 

j Vo. In temu delu države dopove- 
?vati, da ga bodo rešili trg, po- 
Jetništvo, konkurenca in podob

ic6 reči, je podobno kot če bi utop
ija reševali s tem, da bi mu 

Piti vodo. Vlada, in to je Mar
kič zelo glasno poudaril, potre- 
„,uJe za svoj program politično so- 
p asie v državi. Toda poglejmo 
h mično stvarnost Jugoslavije! 
^ mični spori, popolno nezaupa- 
Je, izredne razmere v delu drža

nj111 Prerekanja med političnimi 
gl a 'Vi onemogočajo ne samo so- 

lemveu vsaj minimalen|Ne,
v j .?■ In ne samo, da imamo 

’ jUgrzavi dva nasprotna koncepta 
tUd°SJ0Vanske družbe, imamo že 
litj-1 dve povsem nasprotni si po- 
aiizm ^raksT °d kopije realsoci- 
boli?a nekakšnih zametkov 
Zdai 'Cnega Pluralizma. In to, kar 
je y l)onuja Markovič kot recept, 
boli PoP°lnem nasprotju z vse 

Prevladujočo ideologijo poli

tičnega monizma, je v nasprotju 
s sistemom, kjer sta partija in 
vodja ,bog in batina1, je v nasprot
ju s homogenizacijo naroda, pa če 
je ta še tako pozitivno usmerjena. 
Pluralizem lastninskih oblik, av
tonomija gospodarskih osebkov, 
konkurenca blaga in dela, pameti 
in programov, podjetništvo, inici

ativnost ljudi in podjetij, odpira
nje in povezovanje s svetom, vse 
to so stvari, ob katerih ni nobene 
potrebe več po partiji in vodji, ki 
bi razsojala, kaj je prav in kaj ne.

Vsemogočnima partiji in vodji 
je Markovičev koncept gospodar
ske reforme nevaren, saj jima

jemlje iz rok najmočnejše orožje, 
to je možnost političnega arbitri
ran] a in prerazdeljevanje boga
stva, bolje rečeno revščine. Zato 
se je treba takemu konceptu čim- 
prej upreti; vsaj tako hitro, dokler 
je še mogoče z demagogijo, našte
vanjem sovražnikov in obljubami 
- največkrat na trhlih nogah - ko
vati politični kapital in dokler 
ima politika še moč, da namesto 
volilcev ruši vlade.

Ob vsem pa je treba še dodati, 
da Markovičeva vlada ni izvzeta iz 
pritiskov povsem konkretnih 
ekonomskih interesov. Veijetno 
bodo že v Sloveniji posledice pro
grama, če bo dosledno izpeljan, 
vsaj na kratek rok hude, pred
stavljajmo pa si, kakšne bodo de
nimo v Črni gori ali na Kosovu. 
Predstavljajmo si posledice ukre
panja samo na denarno-posojil- 
nem področju. Kaj pomaga, da 
osebni dohodki ostajajo na prvem 
mestu med izplačili, če zaradi 
omejitev niti denarja za plače ne 
bo, ali če bodo številne tovarne 
enostavno morale ustaviti proiz
vodnjo, ker neprodanega blaga ne 
bo mogoče nikjer prodati, itd. Vse

to bo, še enkrat poudarjam, če bo 
program dosledno izpeljan, stvar
nost.

Zato nas ne smejo presenetiti 
takojšnji odzivi na Markovičev 
skupščinski nastop, češ da je vla
da preveč optimistična, da pro
grama ni ovrednotila, da tečajna 
in obrestna politika, kakršno na
poveduje ni pravilna (prav prek 
tečaja in obresti je mogoče denar 
najbolj enostavno prelivati), da 
morajo v Zakonu o podjetjih osta
ti določila o možnostih posega 
družbenopolitičnih skupnosti 
v podjetja, da vlada ni pripravila 
socialnega programa (čeprav so 
za to zadolžene republike in obči
ne!). Cinizmu pa gre pripisati izja
ve, češ da s temi spremembami 
delavski razred izgublja oblast. 
Delavski razred nič ne izgublja, 
ker oblasti nikoli ni imel, z dejan
sko gospodarsko prenovo bi 
oblast izgubile politične oligarhi
je. Pritrditi pa velja tistim, ki pra
vijo da je to zaton samoupravlja
nja, družbene lastnine in drugih 
.vrednot1. Toda, takih vrednot, 
kot jih poznamo in ki so nas pri
peljale sem, kjer smo, verjetno ni
komur ne bo žal.

Markovič - pametno! - ne ob
ljublja veliko. Napoveduje naj
prej ,kri in solze1 in šele potem 
sonce. K temu velja pritrditi, kajti 
zadnja leta so nas izučila: nikar ne 
verjemimo tistim, ki iz rokava 
stresajo velike besede in obljube 
o bližnjici do .lepše prihodnosti1. 
Napovedovati, kakšna bo usoda 
vlade in njenega programa - to 
presega naše sposobnosti.

Drago Balažič

Statuti podjetij in napotki RS ZSS

AU JE SINDIKAT LAHKO SVOBODEN,
ČE GA PODJETJE DENARNO PODPIRA

Nekaj je povsem na dlani: obstoječi 
sindikati, če hočejo ali ne, se bodo 
morali prenoviti, sicer jih ne bo! Ne 
zaradi reformskih sil v njihovih vod
stvih in znotraj samih organizacij, 
temveč preprosto zato, ker jih v to 
sili logika življenja. Uvajanje tržne
ga gospodarstva pač prinaša svoje. 
Hvala bogu! Z njim, se pravi z vse 
jasnejšimi lastninskimi odnosi, se bo 
kočno vsaj vedelo, kdo je predstav
nik kapitala in kdo dela. Pomeni, da 
očitno ne bo več dolgo, ko bo povsem 
jasno, kdo so v nenehnem konfliktu 
med delom in kapitalom pravzprav 
partnerji v pogovorih. Tista, za lase 
privlečena zgodba, ko so nam oblast
niki (tudi v sindikatih) solili pamet 
s tem, da je delavec lastnik proizva
jalnih sredstev in da potemtakem 
stavka sam proti sebi, se neizposno 
izteka.

O tem pričata zakon o podjetjih, še 
bolj pa njegove novele, ki jih je pripra
vila Markovičeva vlada. V tem trenut
ku, ko podjetja hitijo s sprejmanjem 
svojih z zakonom o podjetjih usklaje
nih statutov, pa se nam poraja nadvse 
zanimivo in pomembno vprašanje: ka
ko se bo v novih okoliščinah organizi
ral in postavil sindikat? Že res, da bo 
potrebno kar v najkrajšem času, vse
kakor pa do kongresa, razčistiti dile
mo, ki, če imamo pred očmi medna
rodne konvencije s tega področja, 
sploh ne bi smela biti nobena dilema 
več in ki zadeva princip organizacijske 
strukture in demokratični volilni me
hanizem v sindikatih, toda vse se zač
ne in končuje prav v podjetjih. Zakaj?

Odgovor je razmeroma preprost. Ce 
se bodo sindikati v podjetjih po svoji 
ali čigar koli volji podajali v odvisnosti 
od delodajalcev, ne glede na to, ali gre 
za družbena, državna, mešana, delni
čarska, zasebna ali drugačna podjetja, 
potem je jasno, da ne bomo mogli go
voriti o neodvisnosti tudi višjih oblik 
njihove organiziranosti. Mednarodna 
konvencija št. 98, ki varuje sindikalne 
pravice pred vmešavanjem delodajal
cev in njihovih organizacij (naša drža
va jo je ratificirala že daljnjega leta 
1958) je pri tem zelo jasna: »Organiza
cije delavcev ali delodajalcev morajo 
biti zavarovane pred vsemi vmešava

nji enih na račun drugih, neposredno 
ali posredno, ali prek njihovih agen
tov ob njihovem ustanavljanju, delo
vanju in upravljanju. Za vmešavanje 
se po tem členu štejejo ukrepi, s kate
rimi se ustanavljajo organizacije de
lavcev, ki so pod vplivom delodajal
cev ali organizacije delodajalcev, ka
kor tudi vzdrževanje delovnih orga
nizacij s finančnimi sredstvi deloda
jalcev, ali drugače z namenom, da te 
organizacije nazorujejo delodajalec 
ali organizacije delodajalcev.«

Tako torej mednarodna konvencija. 
Kaj pa statuti naših podjetij? Najprej 
je trega povedati, da so za zdaj iz raz
umljivih vzrokov (novele zakona o po
djetjih) še zelo redka podjetja, v kate
rih so že sprejeli statut. Zvečine jih 
šele pripravljajo, kar z drugimi bese
dami tudi pomeni, da za zdaj še ni moč 
dajati celovite sodbe o statutarnih do
ločilih, ki opredeljujejo ustanavljanje 
in delovanje sindikalnih organizacij. 
Alfred Golavšek, vodja raziskovalnega 
centra pri RZ ZSS, nam je povedal, da 
sicer pripravljajo analizo, ki pa je spri
čo okoliščin ni pričakovati pred začet
kom prihodnjega meseca. Nekaj več 
sreče smo imeli na slovenskem druž
benem pravobarnilstvu samoupravlja
nja, kjer je Viktor Leskošek v analizi 
»usklajevanje organiziranosti in statu
tov OZD z določili zakona o podjetjih« 
bolj registral kot komentiral:«... So
delovanje s sindikatom je načelno 
opredeljeno, razen v enem primeru, ko 
ni nobene določbe, v drugem pa naj
prej, da podjetje omogoča svobodno 
delovanje sindikata, potem pa tudi, da 
podjetje podpira dejavnosti sindikata, 
če je v interesu podjetja, deluje pa 
v prostem času. »Tudi on nam je dejal, 
da je potrebno za zdaj vsa ta določila 
jemati z določeno rezervo in biti previ
den pri njihovi javni rabi.

Dokončnih sodb torej ta trenutek še 
res ni mogoče dajati, tembolj, ker se 
bodo stvari skladno s prenavljanjem 
samih sindikatov, veijetno še precej 
spreminjale. O statutih podjetij oziro
ma tistih njihovih določbah, ki se na
našajo na sindikat, lahko razmišljamo 
torej le skozi prizmo omenjene medna
rodne konvencije in pa stališča RS 
ZSS, ki ga je na seji družbenega sveta

za vprašanja družbene ureditve izrazil 
član predsedstva RS ZSS Ladimir 
Brolih in po katerem je »vprašanje 
preobrazbe in organiziranosti delav
cev v sindikat izključena pravica čla
nov sindikalne organizacije«, kar 
z drugimi besedami pomeni, da name
sto njih nihče drug ne more razpravlja
ti niti odločati o podobi sindikalne or
ganizacije. In če stvar zaostrimo: tudi 
podjetja ne!

Tu pa se stvari začnejo zapletati. 
Najprej s »predlogi za opredelitev vlo
ge sindikata v statutu podjetij«, ki jih 
je izbolikoval RS ZSS in jih kot napo
tek osnovnim sindikalnim organizaci
jam ter veijetno tudi strokovnim služ
bam objavil v 6. št. Sindikalnega poro
čevalca. V tem besedilu se RS ZSS, 
vsaj po mojem mnenju, na začetku 
pravilno sklicuje na »mednarodni spo
razum o ekonomskih, socialnih kul
turnih pravicah, ki ga je Jugoslavija 
podpisala leta 1971« in poudarja, da 
»sindikat deluje svobodno brez omeji
tev, skladno s svojim statutom oziro
ma pravili. Vodstvo slovenskih sindi
katov, konsistentno s svojim stališ
čem, da sta delovanje in organizira
nost sindikata stvar članstva in statuta 
sindikata«, poziva »naj bodo v statutu 
podjetja zato le obveznosti in odgovor
nosti samoupravnih in poslovodnih 
organov do sindiakta«. Načelno vse 
v redu in prav. Zatakne pa se pri pred
logih, »ki pomenijo minimalni obseg 
opredelitve vloge sindikata v statutih 
podjetij, ki ga zahteva Zveza sindika
tov Slovenije«, pri čemer utegne po
stati omenjena konsistentnost vpra
šljiva. Vodstov slovenskih sindikatov 
namreč zahteva, naj se v temeljnih 
(splošnih) določilih statuta podjetja 
glede položaja sindikata med drugim 
tudi določi:
a) prostorske, gmotne in druge mož
nosti za delo,
b) možnost opravljanja sindikalnega 
dela med delovnim časom in plačilo 
za to delo, skladno z opredelitvami 
v sindikalnih listah.
In natanko tako so v nekaterih podjeti- 
jih tudi ravnali. V statut podjetja »To
mos« iz Kopra so med drugim zapisali, 
da »podjetje zagotovi sindikatu pro
stor za delovanje ter sredstva na osno

vi programa sindikata ter na osnovi 
delitve dobička (?!, op. I. K.) kot tudi, 
da »ima sindikat v podjetju lahko pro
fesionalnega delavca«. Podobno so 
ravnali v mariborski Hidromontaži, 
kjer so v statutu podjetja, o katerem so 
te dni že izvedli referendum, določili, 
da je potrebno sindikatu »zagotoviti 
prostorske in materialne pogoje za nje
govo delovanje«. V mariborskem Ta
mu so šli še dlje: »Podjetje je dolžno 
zagotoviti ustrezne materialne pogoje 
in strokovno pomoč za uspešno delo
vanje organov sindikata v podjetju...»

Kaj nam povedo vsa ta določila? 
Najprej se, moramo vprašati: ali bo 
sindikat, ki mu podjetje nudi prostor
ske, gmotne in druge možnosti za delo 
in ki sindikalnemu aktivistu za njego
vo sindikalno delo med delovnim ča
som nudi ustrezno denarno nadome
stilo, res še neodvisen in svoboden. Če 
imamo pred očmi vse tisto, kar smo 
zapisali na začetku, potem je odgovor 
bolj ali manj jasen. Glede na takšna 
določila v statutih podjetij, sindikat 
poslej vsaj na normativni ravni kljub 
lepo - zvenečim načelnim določilom 
o svobodi sindikalnega organiziranja 
in neodvisnosti ne bo popolnoma nič 
bolj neodvisen, kot je bil oziroma ni bil 
že doslej. Prav tako je verjetno odveč 
poudarjati, kar ste najbrž opazili že sa
mi, da so s takšnimi določili v statutih 
podjetij, ki jih lahko jemljemo kot po
sledice »direktiv« RS ZSS, kršene vse 
tiste mednarodne konvencije o svobo
di sindikalnega organiziranja, ki pose
bej prepovedujejo denarno ali kakršno 
koli drugačno vzdrževanje sindikata 
s strani delodajalca oziroma podjetja. 
Seveda ne bi radi sodili dneva pred 
nočjo, kar pomeni, da bo končno sod
bo o vseh teh vprašanjih vendarle dala 
praksa. Kljub temu pa veijetno ne bi 
bilo odveč, če bi si že zdaj zelo jasno 
odgovorili na vprašanje »kakšen neod
visen sindikat imajo v mislih njegovi 
prenovitelji?« in »ali ga morebiti kdo 
med njimi namerno ne potiska v sta
re kalupe«, ker ima pri tem pač takšen 
ali drugačen račun. Vsekakor pa bi bi
lo veliko manj dvomov in vprašanj, če 
bi nam vsem skupaj vsaj na normativ
ni ravni uspelo uskladiti naša načelna 
stališča s konkretnimi predlogi in na
potki. Ivo Kuljaj
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Kolektivna pogodba: pogoji, pod katerimi delavci ponudijo 
svoje delo delodajalcem

PLAČA NA PODLAGI DELA,
NE PA FORMALNE IZOBRAZBE
V slovenskih sindikatih so po podatkih Braneta Mišiča, vodje sveta 
za delitev pri RS ZSS, prvi v Jugoslaviji pripravili elemente za 
kolektivne pogodbe, ki bodo v novi gospodarski ureditvi osnova za 
določanje osebnih dohodkov in drugih pravic, ki izvirajo iz dela, 
tistim delavcem, ki bodo delali ali v mešanih ali v zasebnih podjetjih.
V pretekli številki Delavske enotnosti smo zapisali, da so ti »ele
menti« že doživeli preizkus pri skupini izvedencev, ki se poklicno 
ukvarjajo z delitvijo. Tokrat bomo podrobneje predstavili »ele
mente« ter mnenja strokovnjakov o njih.

Najprej poskusimo odgovoriti 
na vprašanje, kaj je kolektivna 
pogodba in zakaj jo pripravljajo. 
Poglejmo, kako kolektivno po
godbo opredeli predlog novega 
zveznega zakona o osnovah de
lovnih razmerij. Pogodba vsebuje 
pravice, obveznosti in odgovor
nosti delavcev, ki delajo pri za
sebnih delodajalcih in v mešanih 
podjetjih, ter obveznosti in pravi
ce organizacij in delodajalcev. 
V pogodbi se določijo način in 
obseg uveljavljanja pravic iz za
kona o delovnih razmerjih in dru
gih, za delavca in delodajalca po
membnih pravic ter način in po
stopek za reševanje sporov. Zra
ven sodijo tudi pravice, ki jih po
djetja urejajo s svojimi splošnimi 
akti. Pogodba se sklene najprej 
na ravni federacije, pa na republi
ški ravni ter na ravni posameznih 
dejavnosti. Podpisnika sta na eni 
strani sindikat, na drugi pa go
spodarska zbornica ali kaka dru
ga splošna organizacija delodajal
cev. Pogodba je pisna, sklenjena 
za določen ali nedoločen čas, na 
njeni osnovi pa posamezni delav
ci sklepajo pogodbe o delu z delo
dajalci.

Plače omejene samo 
navzdol

Iz tega povzetka petih členov, 
v katerih se v Zakonu o delovnih 
razmerjih obravnava kolektivna 
pogodba, je videti, da bo le-ta na
domestila dosedanje družbene 
dogovore, samoupravne sporazu
me in sindikalno listo ali bolje po
vedano prevzela njihovo vlogo, 
v marsičem pa tudi vsebino. Vse
kakor pa moramo ob tem pouda
riti, da bodo razlike med starim in 
novim sistemom delitve takšne: 
zdajšnji razvidi del in nalog, na 
osnovi katerih so nastali slavni in 
zabetonirani delokrogi, bodo od
padli. Delavci bodo sprejeti na 
delo na podlagi svoje strokovne 
usposobljenosti za dela, ki so 
v podjetju za to strokovno znanje 
predvidena. Osnovni osebni do
hodki bodo uvrščeni med stro
ške, osebni dohodki za uspešnost 
pri delu pa ne bodo omejeni. 
Skratka, sindikat si je izboril, da 
bodo plače omejene na spodnjem 
koncu, ne na zgornjem. Osnovna 
plača naj bi bila (čeprav še nekaj 
časa tega ni mogoče v celoti priča
kovati), pokritje za dostojno živ
ljenje, nagrade za uspešnost pa 
stvar vsakega podjetja posebej. 
Nova kategorija plače bo soude
ležba delavcev pri dobičku - ka
dar bo ta dovolj velik, bodisi 
v obliki 13. in 14. plače ali v obliki 
delnic. Osnovne plače bodo raz
porejene v nekaj razredov in med 
njimi bodo določena razmeija 
glede na najbolj enostavna opra
vila. V posameznih panogah bo 
mogoče določiti večje razpone 
(nikakor pa ne manjših).

S spremembami naj bi odpravi
li sedanjo zmedo v politiki delitve 
osebnih dohodkov in popolno ne
stimulativnost politike delitve.

To pa je že del odgovora na vpra
šanje, zakaj kolektivna pogodba. 
Drugi del odgovora tiči v spremi
njanju gospodarske ureditve. Ta 
se spreminja v tržno, priznava več 
oblik lastnine kapitala, priznava 
trg delovne sile, trg kapitala prav 
tako kot trg dobrin. Delavec na
stopa v dvojni vlogi: kot deloje
malec in podjetnik. Priznava po
djetništvo, osebno spodbudo in 
aktivnost in zato sistem delitve, 
v katerem je bilo vse predpisano 
»na milimeter natančno«, ne mo
re več obstati, ker bi škodil uve
ljavljanju tržnega gospodarstva 
pri nas.

Da takšna, tržnemu gospodar
stvu primerna politika delitve do
hodka, osebnih dohodkov in do
bička, terja določene spremembe 
tudi v sami sindikalni organizaci
ji, pa presega okvir tega zapisa ter 
o tem (o nalogah sindikata in 
usposabljanju sindikalnih aktivi
stov za te naloge) kdaj drugič.

Plačilni razredi
Elementi za kolektivne pogod

be, ki jih je pripravil svet za vpra
šanja delitve pri RS ZSS, predla
gajo eno od dveh različic relativ
nih razmerij delovnih opravil do 
najbolj enostavnega dela. V prvi 
obliki, pri kateri so avtorji upošte
vali statistične podatke o izplača
nih osebnih dohodkih po pokli
cih in dejavnostih, sega razpon od 
nekvalificiranega delavca (eno
stavna, rutinska dela) do strokov
njaka z visokošolsko izobrazbo 
od 1 do 2,5 za osnovno plačo. Ta 
model temelji na osnovnih plačil
nih razredih (osem jih je), ki pa bi 
jih lahko širili na podrazrede.

Na podlagi izhodišča za družbe
ni katalog tipičnih del in nalog iz 
samoupravnih sporazumov de
javnosti, na katerih bi določili re
lativna razmerja sestavljenosti 
del in nalog, pa bi dobili nekoliko 
večje razpone: od 1,00 za rutinsko 
delo do 3,20 za najbolj zahtevna 
dela in naloge. Tu področja dela 
sicer temeljijo na strokovnem 
znanju, vendar so nekolikanj šir
ša. Takšen model, pravi Brane 
Mišič, je osnova večini kolektiv

nih pogodb v tržnih gospodar
stvih.

Tako postavljena razmerja naj 
bi bila minimalna in jih je moč 
v posameznih dejavnostih, pod
skupinah ali celo v podjetjih po
staviti na višjo raven.

Profesionalci, ki se ukvarjajo 
z vprašanji delitve in ki so skupaj 
s člani sveta za vprašanja delitve 
pri RS premleli ponujene elemen
te za kolektivne pogodbe, so bili: 
že upokojeni profesor Ilija Juran
čič, Viljem Nemec z Zavoda za 
organizacijo poslovanja, Bogdan 
Lipičnik z Ekonomske fakultete 
ter Stane Uhan s Šole za organiza
cijo dela.

Ilija Jurančič je o »plačilnih raz
redih« menil, daje druga različica 
primernejša od prve (realnejši 
razponi), bi pa bilo treba bolj na
tančno razložiti, kako je posamez
nik lahko uvrščen v katero kate
gorijo.

»Kategorije morajo biti nareje
ne na osnovi dela, ne formalne

izobrazbe. Tako delavec kljub 
ustrezni izobrazbi ne more oprav
ljati določenega dela, če tega ni 
sposoben opravljat,« je menil Ilija 
Jurančič. Viljem Nemec je dodal, 
da bi bilo dobro spremeniti nazi
ve posameznih skupin delavcev. 
Na primer, namesto nekvalifici
ran delavec bi bilo primerneje 
uporabljati izraz navadni delavec.

»Imamo namreč tudi nekvalifi
cirane univerzitetne profesorje,« 
je pojasnil svoj pogled na to vpra
šanje.

Tako bi po njegovem mnenju 
imeli navadnega in priučenega 
delavca, kvalificiranega industrij
skega delavca, kvalificranega de
lavca širokega profila, visokokva
lificiranega delavca in tako dalje.

Zavzel se je tudi za to, da bi 
končno - zdaj je priložnost - na
redili red pri plačah za admini
strativne delavce, saj ni dežele, ki 
bi administrativno delo v primer
javi z visokokvalificiranimi delav
ci tako zelo preplačevala. V tujini 
so - nasprotno - visokokvalifici
rani delavci plačani tudi do 30 od
stotkov bolje od administrativnih 
delavcev enake strokovne ravni. 
Tudi delavci, ki delajo na normo, 
morajo imeti v osnovi vsaj za 20 
odstotkov višjo plačo od tistih, ki 
norme nimajo. Bolje bo treba pla
čati tudi delavce, ki morajo delati 
v težkih ali nevarnih razmerah, 
pri tem pa bi šteli za take razmere 
le tiste, pri katerih morajo delavci 
pri delu uporabljati zaščitna sred
stva.

Eno izmed najpomembnejših 
vprašanj vsebine kolektivne po
godbe je najnižja plača: kaj vse 
naj vpliva nanjo, kolikšna naj bo? 
V elementih je o tem zapisano ta
kole: vrednost dela (cena delovne 
sile) je osnova za planiranje, kal- 
kuliranje in izplačila delavcem za 
doseganje z organizacijsko struk
turo proizvodnje predvidenih re
zultatov. Vrednost delovne sile pa 
je tista količina življenjskih sred
stev, ki je potrebna za fizično re
produkcijo delovne sile. Osnova 
za izračun je košarica življenjskih 
stroškov, ki jo je pripravil Inštitut 
za ekonomske raziskave, v ceno 
dela pa niso všteti dodatki, ki se 
plačujejo nad vrednostjo cene 
dela.

Za najnižjo plačo se uporablja 
tudi izraz »človeka dostojno živ
ljenje«, ki pa v naših sedanjih go
spodarskih razmerah ne bi mogel 
biti bolj napačen. Ilija Jurančič je 
presodil, da bo le-ta po višini ver

jetno še nekaj časa morala biti bli
že življenjskemu minimumu kot 
plači, ki bi zagotavljala človeka 
dostojno življenje, ker podjetja 
v Sloveniji enostavno nimajo do
volj denarja, da bi zagotovila tako 
visok najnižji osebni dohodek.

Stane Uhan je poudaril, da bo 
košarica življenjskih potrebščin 
še naprej ostala pomembna skrb 
sindikata, saj jo bo treba nenehno 
preverjati, spreminjati, usklajeva
ti s spremembami v rasti družbe
nega proizvoda, produktivnosti 
itd.

Glede košarice je imel zanimivo 
mnenje Viljem Nemec: pri nas, 
v Sloveniji, je tako povprečna 
družina številčno manjša, kot jo 
računajo na Zahodu (tam je štiri
članska) prav tako sta pri nas ve
činoma zaposlena oba zakonca. 
Ali bi v tem primeru morali spre
meniti davčni sistem in obdavčiti 
družinski dohodek ali pa preiti na 
enega zaposlenega, s tem, da dobi 
drugi zakonec družinski dodatek.

Zdajšnja sindikalna lista naj bi 
bila osnova za uveljavljanje nado
mestil osebnih dohodkov, dodat
kov za delovne razmere in za 
sredstva skupne porabe, ki naj bi 
jih delavci v okviru kolektivne 
pogodbe iztržili od delodajalcev. 
Iz razprave smo razbrali, naj bi 
vse te pravice, zlasti glede dodat
kov in skupne porabe (denimo, 
stanovanjska sredstva) spravili na 
realni obseg, ne pa nekaj dodajali 
vsevprek, kot se dogaja zdaj. Tudi 
kilometrino naj bi nadomestili

z vnaprej priznanim določenim ~” 
obsegom stroškov. Zanimiva raz- p 
prava seje razvila spet ob drugem 
delu plač, tistem, ki naj bi bil od
visen od uspešnosti poslovanja: š
stimulacij za nadpoprečne dosež
ke in soudeležbo pri dobičku. ^

Spet 13. plača?
V sindikatih so glede večje 

uspešnosti dela in gospodarjenja 
predvideli merjenje v obliki akor
dov, norm, posamičnih in kolek
tivnih meril, za dosežke na po
dročju inovacij pa vsaj 10-odstot- 
ni delež inovatorja v izkazanem 
inovacijskem dobičku. Za delitev 
dobička predlagajo 13. in 14. pla
čo ali pa tako imenovane delav
ske delnice kot soudeležbo pri 
dobičku. Ilija Jurančič meni, da 
je priprava meril za ocenjevanje 
uspešnosti dela stvar strokovnja
kov in poslovodstva, ne sindika
ta. Merila za ugotavljanje uspeš
nosti bo treba pripraviti, tudi za 
delavce, ki pripravljajo proizvod
ni proces, ne le za proizvodne de
lavce. Pri proizvodnih delavcih je 
namreč razlike v uspešnosti moč 
meriti v odstotkih ali največ ne
kaj deset odstotkih, pri organiza
torjih dela pa te razlike narastejo 
po mnogokratnikih in zato pri 
njih tega vprašanja ni mogoče re; 
ševati samo z dodatnimi odstotki 
pri plači, ampak tudi s prerazpo
rejanjem na ustrezna delovna 
mesta.

Viljem Nemec meni, da bi bili 
13. in 14. plača, ki bi ju izplačali 
delavcem pred dopusti, prav pri
merna oblika soudeležbe pri do
bičku in dodaja, da bi hkrati lah
ko odpravili vse počitniške zmog; 
ljivosti, last podjetij. Morali pa bi 
določiti, katera je spodnja meja 
dobička, nad katero gaje mogoče 
deliti sopodjetnikom. Pravi, da 
podjetja, ki ne bi ustvarila vsaj 10-| 
odstotnega dobička, ne bi smela; 
biti več deležna niti bančnih po
sojil, saj ne bi bila več sposobna 
razvoja.

Normiranemu delu 
so štete ure

Glede merjenja nadpoprečne 
uspešnosti zaposlenih meni, da b> 
sindikat moral imeti jasno stališ
če, da bi skupaj s stroko, tehnolog 
gi in vodstvom (ekipa, ki opredeli 
norme) naredili red na tem zelo 
kaotičnem področju (norme je 
ponekod moč presegati tudi dva
krat ali celo trikratno, svetovne 
izkušnje pa kažejo, da je še nor
malno največ 30-odstotno prese
ganje fizičnih norm). Na Zahode 
sicer normiranje dela. zaradi vse 
večje avtomatizacije delovnih 
procesov opuščajo in še normira
jo kakih 14 odstotkov vseh del’ 
Pri nas zaradi stanja v gospodar
stvu normiranja del še ni mogoče 
množično opuščati. Bi pa bil° 
prav, da bi pri razvrščanju v pla
čilne razrede delavci, ki delajo 
normo, dobili vsaj 20% višjo os
novno plačo kakor enako kvalifi
cirani delavci brez nje.

Za konec tega bežnega pregle
da možne vsebine kolektivne po
godbe, v katerem se nismo dota
knili vrste podrobnosti, niti plaC 
ustvarjalnih in poslovodečih de
lavcev (te zadeve pripravlja zbor
nica), navajamo še zanimivo h1'" 
sel Filipa Rožanca iz Železarn6 
Ravne, sicer člana Sveta za vpra
šanja delitve pri RS ZSS, glede 
dodatka k plači na leta službe 
Dejal je, da ne bi bilo slabo j- 
prakse držav s tržno ekonorniP 
prenesti navado, da delavec z le. 
službovanja (na istih delih) doj^ 
va določen dodatek k osnoVj* 
plači. V Avstriji, na primer, doK 
bančni uslužbenec po trideseti 
letih dela za 40 odstotkov ved 
plačo, kakor začetnik na enake1* 
mestu. To je neke vrste plačilo2 
minulo delo, je dejal Filip ° 
žanc. tj
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Finančni zlom obalno-kraškega zdravstva

STAVKA RAZGALILA 
VZROKE ZA BOLEZEN

Obalno-kraški zdravstveni de
lavci poudarjajo, da se je njihova 
dejavnost znašla v zaostrenih kri
tičnih razmerah predvem zaradi 
neustreznega načina financiranja 
in organiziranja, pa tudi zaradi 
latnih pomanjkljivosti in slabega 
dela v zdravstvenih ustanovah. 
Ekonomski in socialni položaj za
poslenih je zato vse prej kot zado
voljiv.

Zdravstveni center v Kopru je 
dobesedno bankrotiral, saj se ote-

0 j ‘ Stavko sicer prekinjamo, vendar pa je ne zaključujemo,« je razgla- 
an) sila voditeljica stavkovnega odbora, odrezava fizioterapevtka Vanda 
ev ^jc iz izolske bolnišnice, ob koncu protestnega zbora v tej bolnišnici 
ja. minuli ponedeljek. Stavko, ki je pod vodstvom sindikata trajala štiri 
1V. Ure, so vnaprej napovedali kot opozorilno prekinitev dela. Če se 
3rj Razmere na zdravstvenem področju kaj bistveno ne bodo spremenile, 
ja jo bodo septembra nadaljevali.

n-,e Ta kratka, a zelo odmevna stav- 
pa" ka 12. junija je požela podporo na 
Ka' vsem obalno-kraškem območju, 
es" saj je vključila zdravstvene usta- 
z? nove vse od Sežane pa tja do Por- 

3 toroža. V njej je sodelovalo pri
bližno 3000 delavcev, ki pa so 
hkrati poskrbeli za to, da so ne
moteno delovale tiste službe, ki 
skrbijo za nujno zdravstveno 
Pomoč.

Začelo se je v izolski 
bolnišnici

de
ije
toč 
le
ža
lo
pri 
re- 
tki
)0 Stavka je razgalila večmesečne 
na nevzdržne finačne razmere 

v obalnem zdravstvu, ki so se 
stopnjevale tako daleč, da je mo- 

a ralo počiti. Najprej je zavrelo 
v transportno-higienskem oddel
ku izolske bolnišnice, kjer delajo 
najslabše plačani delavci - sna
žilke, strežnice, transportni delav-bi .
cn Seveda so bili povod za neza- 

,.,e ho volj s tv o nizki osebni dohodki. 
Na sam dan opozorilne stavke

^ zato najprej obiskali ravno te 
a nelavce. Svojo sobico imajo

V kletnih prostorih bolnišnice. Bil
0 je ravno čas malice in v sobici se 
13 je trlo delavk - moških je bilo

vmes bolj malo. Malical pa je le 
eden izmed transportnih delav- 
cev. »Malice ne jemljemo,« so po
vedali v en glas, »saj je predraga, 

ie Pet tisočakov. Če bi jedli še kosi- 
bi i°’ ki je približno dvakrat dražje, 
4- bi nam od plače ostalo bore 
□ »alo,-
;li Idi Vuk, mladi materi samohra- 
io nhki z dvema otrokoma, je šlo 
je skoraj na jok, tako da sploh ni 
a- |b°gla govoriti. Drugi so poveda
le h’ da kar štiri dni ni imela kaj dati 
r- lesti svojima otrokoma. V službi 
e- bičesar ne je, njena poglavitna 

skrb je ta, kako sploh preživeti 
? nekaj čez sto starimi milijoni, 
kolikor je nanesla njena plača 

3- v maju.
1 Prejšnji petek so jim sicer plače
r" ?vignib za 35 odstotkov, tako da 
6 i7-Z(haJ najnižji osebni dohodek 
0 >/o starih milijonov. A kako pre-
l' ,'Veti s tem denarjem še dva otro-

5a,- ob podivjani inflaciji in naraš- 
aJoči draginji? Transportni dela- 
ec Asim Hanžič je povedal, daje 
daj sicer prejel 260 starih milijo- 
°v - prej jih je 123 - vendar 

s Vsemi dodatki vred, torej tudi 
Petnimi stroški. To pa še zme- 

n 0:1ni dovolj za tričlansko druži- 
^ °, čeprav je tudi žena zaposlena, 

zdaj pričakuje drugega otroka.

Vožnja z milico
d;Padi bi dobivali takšno plačo, 
tlQ bl lahko živeli človeka dostoj
ni pZlvWenje, saj smo vendar lju- 
e so kričali vsevprek. »Še no- 
ija'boo si kupujem na kredit. Edi- 
***aje, da sem sama brez dru- 

Y >!.ie potožila Fadila Durič. 
družb ° Pripomb je letelo tudi na 
v b , bopolitične organizacije 
čuti?- ki bolnišnici. Teh sploh ni 
»p b zlasti pa ni čutiti sindikata, 
kla r?sodnica sindikata je celo re- 
bio št3 -i° Pripeljala milico, če bo- 
^ral/fin ak Sele pozneje, ko smo 

°o podpisov in opozorili, da

tako ne moremo več živeti in de
lati, so našo pobudo vzeli zares,« 
je nadaljeval Hamzič in pribil: 
»Kakšen pa je to sindikat, ki ne 
podpira interesov delavcev.«

Delavci higiensko transportne 
službe so hkrati izrekli veliko pi
krih pripomb na rovaš slabe orga
nizacije dela v izolski bolnišnici. 
Delovne razmere so zelo slabe in 
eden je omenil, da »v isti obleki 
vozi tako hrano kot mrliče«, dru
gi, da je »v istih čevljih doma, na 
cesti in v bolnišnici,« spet tretji, 
da »v samskem domu sploh ni 
tople vode« in tako naprej.

Sicer pa je bilo med štiriurno 
stavko, ki jo je organiziral regijski

Vanda Zajc

odbor sindikata delavcev v zdrav
stvu, v bolnišnici mirno. Na zu
naj, po hodnikh, sploh ni bilo ču
titi, da je bil ta dan kaj drugačen 
od drugih. Le mogočni hodniki 
izolske bolnišnice so bolj sameva
li, le sem in tja je bilo na kakšni 
klopici videti osamljenega bolni
ka. Pacientka Majda Kramelj 
z infekcijskega oddelka je pove
dala, da je že prej vedela za štrajk 
in da so zato že zjutraj za vse bol
nike lepo poskrbeli. Tudi zbor de
lavcev ob pol dvanajstih se je 
končal v dobre pol ure.

O tem, kakšne razmere vladajo 
v zdravstvu na obalno-kraškem 
območju, je najbolj slikovito po
vedal dr. Alojz Zorn: »Tako res
nih razmer v zdravstvu še nisem , 
doživel. In to po petnajstih letih 
dela. Sem sicer eden izmed tistih, 
ki v bolnišnici največ zaslužijo, 
zato se ne bi mogel pritoževati 
tako kot strežnice, ki s svojo pla
čo ne morejo živeti. Sam nekako 
preživim. Opozoril pa bi rad na 
nekaj drugega - na osiromašeno 
zdravstvo, saj praktično nimamo 
sredstev za enostavno reproduk
cijo. Na našem oddelku v bistvu 
stavkamo že dva meseca, ker smo 
morali kar za tretjino skrčiti ope
rativni program. Naše aparature 
so popolnoma dotrajane. Vsak 
dan tehnološko bolj zaostajamo 
in skrbi me, ker svojega znanja ne 
moremo izkoristiti in uporabiti.«

Dr. Zorn je s tem opozoril tudi 
na drugo, manj javno znano plat 
medalje obalno kraškega zdrav
stva. Kar zadeva nizke osebne do
hodke in pa nasploh gmotni in‘ 
organizacijski položaj v zdrav
stvu, so razmere po vsej Sloveniji 
približno enake - posamezni od
tenki pa so vendarle različni ozi
roma značilni za posamezno re
gijo.

Najprej je zavrelo na transportno higienskem oddelku izolske bolnišnice.

Janez Jug Majda Kramelj

Izvršni odbor ROS delavcev 
v zdravstvu in socialnem varstvu
ZA 20. SEPTEMBER
NAPOVEDANA
STAVKA

»Zahtevamo, da se skrajno 
zaostrenim razmeram v slo
venskem zdravstvu nameni iz
jemna pozornost, tako na 
predsedstvu republiških sin
dikatov kot v republiški 
skupščini,« je dejal dr. Jože 
Arzenšek na zadnji seji izvrš
nega odbora republiškega od
bora sindikata delavcev 
v zdravstvu in socialnem var
stvu Slovenije.

Delegacija ROS je bila sicer 
pri predsedniku republiškega 
izvršnega sveta Dušanu Šini
goju in ga seznanila z razmera
mi v zdravstvu. Predsednik IS 
je zagotovil, da se bodo sklepi 
skupščine o družbenih dejav
nostih dosledno uresničevali, 
vendar pa - kot je opozoril dr. 
Dušan Bavdek - zdravstvo od 
obljub ne more več živeti, saj 
se jih je nabralo že na kupe. 
Zadeve se namreč po navadi 
zataknejo na ravni občine.

Izvršni odbor ROS delavcev 
v zdravstvu in socialnem var
stvu je napovedal za 20. sep
tember spološno stavko v slo
venskem zdravstvu in social
nem varstvu, če se razmere na 
tem področju do takrat ne bo
do uredile. To pa ne pomeni,

da ne bi do stavk prihajalo po 
posamičnih regijah že poprej. 
Tako so 12. junija opozorilno 
stavkali štiri ure že na obalno- 
krašem območju, za 26. junij 
pa jo napoveduje tudi gorenj
ska regija.

Republiški odbor sindika
tov delavcev v zdravstvu in so
cialnem varstvu zahteva, da 
začno v republiki sistemsko 
reševati težave v zdravstvu, ne 
pa od danes do jutri oziroma 
tedaj, ko kje poči. V času infla
cije je namreč čas najpo
membnejši dejavnik. Dozdajš
nje izkušnje so takšne, da da
ne obljube oziroma sklepi niso 
bili izpolnjeni, če pa so kdaj 
bili, so bili z veliko časovno 
zamudo. Zakaj ne bi zdrav
stvenih težav enkrat rešili ta
ko, da bi točno vedeli, kako 
bodo lahko jutri poslovali?

O participaciji v zdravstvu 
pa naslednje: IO ROS delav
cev v zdravstvu in socialnem 
varstvu participaciji ne na
sprotuje, obvezno pa bi morali 
bolj upoštevati socialno kate
gorijo zavarovancev in pobira
nje doplačil umakniti iz zdrav
stvenih ordinacij.

M. F.

pa s 23 milijardami dinarjev nako
pičenih dolgov. Delavci so za iz
boljšanje likvidnosti zato zahte
vali sprotno plačevanje opravlje
nih storitev in zaračunavali za
mudne obresti za neplačene ob
veznosti.

Izenačenje 
z gospodarstvom
Stavkajoči so med svojimi zahte
vami tudi zapisali, da se poteguje
jo za uskladitev gmotnega položa
ja delavcev v zdravstvu z delavci 
v gospodarstvu. Zahtevajo tudi

Osebni dohodki v kopr
skem zdravstvenem centru 
so se ob zadnjem izplačilu 
povečali za 35 odstotkov. 
Tako zasluži zdravnik spe
cialist za redno delo 5,5 mi
lijona dinarjev, zdravnik 
v zdravstvenem domu 4,68 
milijona dinarjev, višja me
dicinska sestra 3,87 milijo
na dinarjev, srednja medi
cinska sestra 3,13 milijona 
dinarjev in strežnica 1,87 
milijona dinarjev. Štirje 
zdravniki so zaslužili po do
brih 10 milijonov dinarjev, 
vendar so opravili dvojno 
število delovnih ur.

sanacijo ekonomskega položaja 
bolnišnice.

Če sami ne bodo zmogli prema
gati nastalih likvidnostnih in dru
gih težav, bodo zatevali uskladi
tev nacionalnega programa 
zdravstva v Sloveniji z obstoječi
mi možnostmi. Kritične puščice 
so pri tem letele tudi v sam vrh 
slovenskega zdravstva, to je v ko
mite za zdravstvo in socialno var
stvo in v zdravstveno skupnost 
Slovenije. Zahtevali so, naj učin
koviteje opravljata svoje delo. 
Prav tako pa so tudi zahtevali, naj 
v republiških sindikatih določijo 
najnižjo vrednost dela v zdrav
stvu, saj razvrednotenje cen dela 
zaposlenih v zdravstvu in social
nem varstvu presega vse meje.

Republiški odbor sindikata de
lavcev v zdravstvu in socialnem 
varstvu so stavkajoči z obalno 
kraškega območja pozvali, naj or
ganizira splošno zdravstveno 
stavko v republiki, da bi tako raz
galili prave vzroke za bolezen, ki 
pretresa naše zdravstvo. Kot reče
no, so sami svojo stavko 12. junija 
le začasno prekinili in jo bodo 
septembra nadaljevali, če se raz
mere do tedaj ne bodo uredile.

Na koncu smo povprašali še Ja
neza Juga, direktorja izolske bol
nišnice, kaj meni o stavki in o sa
mih razmerah v bolnišnici. Tako
le je odgovoril: »Stavka je oblika 
pritiska, da bi vsi tisti, ki so za to 
odgovorni, pospešili reševanje 
problematike v zdravstvu. Osebni 
dohodki so pri tem le vrh ledene 
gore. Poiskati bi morali sistemske 
rešitve na ravni republike. Morali 
pa bomo marsikaj postoriti tudi 
v domači hiši, dogovoriti se 
o tem, kaj in kako bomo za naprej 
delali. V izolski bolnišnici smo za
bredli v takšne težave, da ne mo
remo več sami skrbeti za socialno 
varnost ljudi in normalno poslo
vanje bolnišnice. Zato pričakuje
mo ukrep družbenega varstva.«

Marija Frančeškin
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Pred velikim kmečkim puntom

DRŽAVA, POMAGAJ!
Prepričevanja in dokazovanja 

o nevzdržnih razmerah v živinore
ji še posebej v prireji mleka, so 
čedalje bolj podobna klicem vpi
jočega v puščavi. Tako vsaj trdijo 
predstavniki Slovenske kmečke 
zveze, ki so zaradi tega tudi napo
vedali opozorilni bojkot oddaje 
mleka in mesa (živine) za 29. junij. 
Odločitev je nepreklicna, pravijo, 
in niti za las je ni zamajal niti 
ponovni pogovor predstavnikov 
vseh prizadetih pri podpredsed
niku slovenskega izvršnega sveta 
Janezu Bohoriču. Obeta se nam 
torej prvi kmečki štrajk v novejši 
zgodovini.

Nezadovoljni rejci, ki menijo, 
da ob sednajih visokih cenah mle
ka v trgovinah (pa tudi cenah me
sa), dobijo za svoje delo odločno 
premalo, so bojkot napovedali že 
pred dvema mesecema. Toda 
ostalo je le pri grožnjah, saj so 
verjli obljubam, da bodo s spro
stitvijo cen in ustreznim poprav
ljanjem odkupnih cen le dobili tu
di svoj pravi delež. Tega pa je, in 
to zdaj vsi priznavajo, močno spo
djedla divja inflacija.

Po računih Marjana Podobni
ka, predsednika zveze slovenske 
kmečke mladine, naj bi tako 
kmetje s 3461 dinarji za liter odda
nega mleka, po kolikor jim ga bo
do plačali šele sredi prihodnjega 
meseca, dobili plačanih komaj 
polovico proizvodnih stroškov. 
Drugačni, bolj realni, vsekakor pa 
ne toliko zaskrbljujoči so računi 
Tine Grubelnik iz Kmetijskega 
inštituta Slovenije. Zato, ker je 
vse mogoče izračunati in marsi
kaj tudi obrniti tako kot pač ko
mu najbolj ustreza, nekateri za
merijo kmečki zvezi enostran
skost, če ne že kar škodljivo zale
tavost.

In če smo v Sloveniji tudi z uve
ljavljenimi odkupnimi cenami 
mleka navsezadnje priznali in 
»uzakonili« izračune Kmetijske
ga inštituta Slovenije (ena od zah
tev SKZ) bi bilo razumno in po
šteno, da breme inflacije, ki zdaj 
pritiska na vse, delno pomagajo 
vendarle nositi tudi rejci. Ves ne
sporazum okrog mleka naj bi se 
po besedah Ivana Omana , pred
sednika Slovenske kmečke zveze, 
na pogovoru pri Janezu Bohoriču 
strnil okrog vprašanja, kdo naj

nosi zdaj to breme inflacije. »Mi 
smo povedali, da tega bremena ne 
moremo nositi in ga tudi ne bomo 
nosili,« je bil odločen.

Kdo naj ga potem nosi? Mlekar
na, ki na domačem trgu (sloven
skem namreč) prodaja čedalje 
manj mleka in izdelkov? Že seda
nje cene so namreč previsoke in 
v primerjavi s čedalje bolj agre
sivnim nastopom proizvajalcev iz 
drugih območij države, kjer je 
mleko cenejše in so zato cenejši 
tudi izdelki, izgubljajo konku
renčni boj. Ali kdo tretji? Vpraša
nja so brez odgovorov, ki bi zado
voljila ene ali druge.

Seveda je razumeti jezo rejcev, 
ki bodo za zdaj oddano mleko do

bili čez mesec dni (natančneje po 
45 dneh od uveljavljene odkupne 
in tudi nove prodajne cene mle
ka) le polovico sedanje malopro
dajne cene mlaka. Takrat, ko bo
do namreč dobili mleko plačano, 
bo maloprodajna cena mleka že 
višja, njihov delež v delitvenem 
razmerju pa bo padel na borih 30 
odstotkov. Zato s prstom kažejo 
na mlekarne in trgovino, ki naj bi 
pobrala večji del zaslužka.

Predelovalcem so takšni očitki 
prišli do živega, zato so nanje od
govorili posredno z natančno izra
čunanimi delitvenimi deleži, ki so 
jih pripravili in objavili pri svo
jem poslovnem združenju. Po teh 
podatkih so delitveni deleži na

slednji in po svoje zares zgovorni: 
30 odstotkov rejci, 3 odstotke or
ganizatorji proizvodnje, 42 od
stotkov predelava in kar 25 od
stotkov trgovina.

Nič čudnega, če so v iskanju 
rešitev, kako bi obrnili in v svoj, 
vse bolj prazen Žakelj, spravili 
znotraj reprodukcijske verige še 
kakšen dinar, pomislili tudi na 
popravek teh delitvenih razmerij.

S trgovino naj bi se dogovorili 
o morebitnem popravku marž. 
Ker pa so te po zatrjevanju trgov
cev že zdaj prenizke, najbrž to ni 
preveč uporabna ideja. Seveda pa 
je tu še denimo popravek plačil
nih pogojev. Tako ni nobena 
skrivnost, navsezadnje je to na

Samo sporni 5. člen Zakona o podjetjih ima sindikalno vsebino

ALI SINDIKAT LOČUJE DELAVCE
Če prezremo glavni namen pre

nove, je kritično preučevanje po
sameznih zakonskih predlogov 
Zveznega izvršnega sveta Sizifo
vo delo. Vsak predlog postane ne
usahljiv vir »načelnih razčišče
vanj«, opozarjanja na to ali ono 
nevarnost in na manjši ali večji 
odmik od te ali one ustavne 
odredbe. Zadnji predlog za zakon 
o spremembah in dopolnitvah za
kona o podjetjih, za katerega 
zvezni izvršni svet predlaga spre
jem po hitrem postopku, že pri 
spremenjenem prvem členu zbu
ja dvom »pravnim čistunom«. 
Gre predvsem za nekatere termi
nološke čistke in predlaga, da bi 
v prvem členu spustili naziv »or
ganizacije združenega dela« ozi
roma prvi odstavek 1. člena zako
na o podjetjih, ki pravi, da »orga
nizacija združenega dela posluje 
kot podjetje.«

Prvi člen tega zakona se zdaj 
začenja takole: »Podjetje je prav
na oseba, ki opravlja gospodarsko 
dejavnost zaradi pridobivanja do
hodka oziroma dobička s prodajo 
izdelkov in storitev.« To je narav
na in nujna sprememba, vendar 
ne za tiste, ki zdaj opozarjajo, da 
je to dokončno prenehanje 
z ustavno terminologijo, tudi z iz
razoslovjem pravkar sprejetih

ustavnih sprememb. Pri tem po
zabljajo na vso globino krize, bi
stvo prenove oziroma neodložlji
vo delo: čimprejšnje oblikovanje 
nove ustave v SFRJ. Na to pa 
enostavno ne bi smeli pozabiti, 
saj je bistvo zdajšnjih zakonskih 
predlogov zvezne vlade in tudi 
sprejetih ukrepov gospodarske 
politike, odpravljanje tako ime
novane dogovorne ekonomije in 
družbenoekonomskih odnosov, 
ki temeljijo na njej.

Predlagatelj jasno in odkrito 
pove, da je namen tega zakona 
(predloga zakona o spremembah 
in dopolnitvah zakona o podjet
jih) pospešitev procesa preobliko
vanja družbenih sredstev v druž
beni kapital in ustanavljanje po
djetij brez anonimnega kapitala 
oziroma omogočati njegove lažje 
kroženje. Odločitev o tem, ali je ta 
cilj dosegljiv, bi morala biti iz
ključno v domeni stroke.

Predložene so tudi spremembe 
71 členov zakona o podjetjih in to 
v glavnem tistih, ki so omogočali 
zelo različne razlage. Spremembe 
omogočajo lažjo presnovo katere 
koli zakonske omejitve, med dru
gim tudi to, da ta določila veljajo 
tudi za organizacije združenega 
dela v družbenih dejavnostih, ki 
ustvarjajo dohodek predvsem

s prodajo blaga in storitev na tr
žišču (takšne organizacije se lah
ko preoblikujejo v podjetja). No
vost je tudi ta, da se kot ustanovi
telji javnega podjetja lahko prija
vijo poleg družbenopolitičnih 
skupnosti tudi domače in tuje 
pravne osebe. Dopuščajo mož
nost ustanavljanja holding podje
tij, kajti tista, ki so združena v se
stavljeno podjetje, lahko izdajajo 
delnice; družbena podjetja, ki iz
dajajo delnice, postajajo delniške 
družbe v družbeni lasti. Na po
dročju samoupravnih pravic ni 
nikakršnih bistvenih sprememb, 
čeprav se zdi, da je nekaj premi
kov na bolje pri ločevanju samou
pravljanja od upravljanja.

Ker še ni dolgo od tega, ko smo 
sprejeli zakon o podjetjih, so še 
sveže kritike tistega dela zakona, 
ki ureja pristojnosti družbenopo
litičnih skupnosti pri varstvu 
družbene lastnine. V predlaganih 
spremembah so povsem opustili 
posege družbenopolitične skup
nosti v družbeno varstvo samou
pravnih pravic in družbene lastni
ne. Po mnenju predlagateljev 
s črtanjem družbenopolitičnih 
skupnosti iz zakona niso ogrože
na osnovna načela varstva druž
benih interesov, saj so ta že zava
rovana z določili ustave SFRJ,

drugih zveznih zakonov oziroma 
z drugimi člani zakona o po
djetjih.

Zvezni izvršni svet si kljub te
mu prizadeva, da bi bile spreme- 
be zakona čimprej sprejete, saj je 
spoznal, daje napovedano noveli
ranje zakona upočasnilo preobli
kovanje gospodarskih subjektov, 
kar lahko ogrozi uveljavitev re
formne zasnove. Zato tudi predla
ga, da bi spremembe zakona spre
jeli po hitrem postopku. Redna 
procedura bi po mnenju predla
gateljev odložila sprejetje do kon
ca leta, kar bi v razmerah zdajšnje 
gospodarske krize in pravnega 
dualizma bila medvedja usluga 
prenovi.

Kako bo sindikat odgovoril na 
to logično »ponudbo« zveznega 
izvršnega sveta? Sindikat je, za 
zdaj »omenjen samo v enem čle
nu zakona o podjetjih, samou
pravna delavska kontrola pa kar 
v treh«. Vemo, da je bil Zakon 
o podjetjih sprejet na hitro in da 
pravzaprav ni bilo resne javne 
razprave. Svet zveze sindikatov 
Hrvaške je celo odklonil predla
ganje sprememb, »ker takšnega 
temeljnega zakona ne gre spreje
mati brez kakovostne javne 
obravnave«, kljub temu pa so 
imeli precej pripomb na samou-
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pogovoru pri podpredsedniku IS 
potrdil tudi predstavnik trgov-! 
cev, da plačujejo trgovine mleko, 
ki ga danes prodajajo kupcem,: 
mlekarnam šele po 20 dneh. Zato' 
je njihov delež, kljub relativno 
nizki marži (10 odstotkov pri na
vadnem mleku), v delitvenih raz
merjih kajpada ustrezno višji. Kel 
pa se v tržnih okoliščinah tudi tr
govina vede tržno, se kaj lahko 
zgodi - in tega se seveda zavedajo; 
tudi v slovenskih mlekarnah - da 
bodo ob spremenjenih plačilnih 
pogojih trgovci preprosto dvignili! 
marže.

Kako torej iz začaranega kroga; 
in krutih pogojev za gospodarje
nje, ki jih določa trg s svojimi trž
nimi zakonitostmi? Vsi, ki sestav
ljajo mlečno reprodukcijsko veri
go in ki so z redkimi izjemami še 
nedavno prisegali na odrešitev, ki 
naj bi jo prinesla tržna svoboda,; 
so se zdaj znašli pred vrsto nez-j 
nank. Najbrž tudi zato, ker jim je: 
že postalo jasno, da dokler ne boj 
mo dobili takšne ekonomije, ki 
bo skrbela za stabilno kmetijstvo 
(in ta bo morala biti jugoslovan
ska, ne le slovenska), bodo prisi
ljeni krmariti med tržno in dogo
vorno ekonomijo. To se navsezad
nje kaže tudi v sedanjem (in še _ 
vsaj tja do jeseni napovedanem); 
krpanju razmer v slovenski prire-l jVL 
ji mleka, v katerem gre preprosto or 
za porazdeljevanje inflacijskega 
bremena v reprodukcijske verige 
in zunaj nje s posegi republike, 
(sisa za pospeševanje kmetijske 
pridelave in zagotavljanje osnov-: 
ne preskrbe).

Kljub temu, da so nekateri pre
pričani. da je ključ do reševanja 
vseh teh zapletov v Sloveniji in 
njeni drugačni strategiji razvoja . 
živinoreje in sploh kmetijstva, pa: naJ 
smo vendarle sestavni del Jugo j ^
slavije. In dokler bo tej Jugoslavi
ji vseno, ali po dumpinških oce
nah uvaža mleko in mlečne izdel-l 
ke ter s tem zavestno uničuje do
mačo živinorejo, tako dolgo bo 
naše kmetijstvo obsojeno na bolj 
ali manj počasno propadanje.

Kmečki punt naj zato ne bi iz
zvenel kot izsiljevanje višjih cen,; 
temveč predvsem kot svarilo, da 
je skrajni čas za celovito reševa
nje vprašanj v pridelavi hrane.

Marjeta Šoštarič
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:akon o podjetjih z eno sam" "s 
bo zadovoljil ambicijam ipi 
sindikata v podjetju! Neka" aej 
lenijo, da je slavni peti člen a.
limil-in i-iim Jilrn4 X 7 tipi

iste v družbenih, mešanj

o, kakšna je vloga sindiKa^ 
bnih podjetjih, še vedno p? 
:iščena, tako kot vse doslej- ? o 
a vloga v družbenih p°' j»°
.Vneti zagovorniki tudi n^ (
»e sindikata odkrito koketi' l 1 
tezo, da je kolektivna p°' 
prava oblika za sindika1 * 

benem podjetju. Prav zanj'
'o videti, kako se bo sindr ^ 

v razpravo o spr?
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h in pristojnejših od n)» 
>a bo natančno preučil "j 
»množico samoupravn1" 
ter jasno in glasno poV6", 
hoče in kaj predlaga? j

Miljenko Majnafl^' 
Radničke novi^
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O DISKRIMINIRANJU ZGODOVINE 
IN MANIPULACIJAH Z NJOna 

-azi 
Cel 
. tr
ikf " ~
aja
d« Zgodovine se je pri nas trdo- 

nit vratno oprijela vloga politične 
ni$ priležnice. Zelo dolgo jo je uradna 

jugoslovanska državnopolitična 
3ga oblast jemala s sabo v posteljo, da 
ti C' bi ji (zgodovina namreč!) služila 
trži kot alibi pri dokazovanju njene 
av- (politične!) legalnosti in legitim
en! nosti. To predvsem z »dokazova- 
še njem« politične modrosti, pravič- 

, k! nosti in seveda nenadomestljivo- 
da- sti vladajoče državnopolitične 
ez- elite.

1 je
bo- V zadnjem času so se razmere 

k! opazno spremenile. A ko to spre
jo niembno pogledamo podrobneje, 
an. opazimo, daje zgodovina obdrža
li- la vlogo vlačuge, zamenjal se je le 
go- zvodnik. Uradne - jugoslovanske 
acji državnopolitične elite in doktrine 

šej tako rekoč ni več. Zato si ta nič 
im)i Več ne more lastiti zgodovine kot 
re. »ljubice za kritje«. Zdi pa se, ka- 
sto kor da je zgodovina mentalno ta- 
,ga ko deformirala, da ne more več 
[ga brez vlačugarstva. Tako sploh ni 
ike bilo težko, da so se je polastile 
;ke republiško-nacionalne demago- 
3V. ške elite (najznačilnejše je to go

tovo v Srbiji), ki pa zgodovino 
re. uporabljajo v drugačne namene 
aja[ kot nekoč složna in močna jugo- 
ipi slovanska elita. (Bržčas utegne iz- 

3ja raz elita koga motiti, a v resnici 
paj Najbolje ustreza stanju stvari!)

Zgodovina v službi nacionalno- 
ce. političnih elit torej ne služi pove-

i. UČevenju zaslug, modrosti, pra- 
Vičnosti in drugih vrlin vodilne 

ul jugoslovanske elite in partije, am- 
Pak nekakšni negativni kritiki, 

oti s katero nacionalpolitična elita 
lZ, utijuje na položaju oblasti. Na te- 

3 fenu zgodovine namreč dokazuj e- 
"da J0’. kako so bili »njihovi« narodi 
ra- Pr^za<teti, oropani, prikrajšani, 

kako so se žrtvovali za druge, ki 
j Jim ne pokažejo niti kančna vda

nostne hvaležnosti, kako so drugi 
-*■ njim sovražni!) že takrat in takrat 

favnali sebično in izrabljali druge 
aU pa druge klicali na pomoč in 
Sedaj to zanikajo... Seveda je po
polnoma jasno, da gre za skrajno 
!zPrijene oblike manipuliranja ne 

z drugimi narodi, marveč tudi 
plastnim, ki pa v stiski rad pogra
bi javnega »krivca«, ki mu ga po
mudijo.

idj Strokovnjaki, ki številna zgodo- 
•je‘ j lriska dejstva in procese na pod- 

*agi »desetletnih raziskav dobro 
if poznajo, se v teh okoliščinah ve- 

uejo na dva (a 0ba nesprejemlji- 
2ii' *a!) načina. Eni se (kljub temu, da 
^ o o istih dejstvih in procesih 

fed časom objavljali povsem na- 
li*1 Pfotne ocene) ceneno in naivno 
'a' pfegajo v omenjeno politikant- 

.0 vlačuganje in s tem amnesti-

-

P? JJ° skrajno problematične poli- 
l6Jj cpe koncepte ter pomagajo pov- 
)°' šf°čati politično in znanstveno 
i°' 2, bo. Drugi se povsem nera
di' jpmijivo in neopravičljivo izmi- 

m J° odgovornosti do svoje člove- 
v P. m strokovne vesti in se kljub 
. ukemu znanju in poznavanju 
Sodovinskih dejstev, ki jih eni

50'
:a<
nj'

• e\ j^ujno tendenciozno politizirajo 
w fp,rnaRipulirajo z njimi, v tistih 
H (ne torej obrobnih!) pri-
! 0'

i"
-e-

ne spustijo v znanstveno

kritiko in če je potrebno tudi 
v polemiko. Preveč so zaverovani 
v samozadostnost svojih publici
ranih raziskav, ki pa so objavljene 
v majhnih nakladah in pogosto 
pisane preobremenjeno in neza
nimivo. Pri tem se izgovarjajo na 
znanstvenost, celovitost in še kaj, 
kar je v znanstveni literaturi čisto 
v redu. A ob tem nočejo ali ne 
morejo razlikovati dveh ravni 
»popularizacije« zgodovine, pri 
čemer ima »medijska« poljudnost 
nedvomne prednosti pred znan
stveno suhoparnostjo.

Vendar tu ne gre samo za nedo
pustni molk znanstvenikov v pri
merih, kakor so srbske »znan- 
stvenopolitične« montaže o osvo
boditvi Slovencev v obeh svetov
nih vojnah, s slovenskim izkoriš
čanjem Jugoslavije (Srbije!) 
v obeh Jugoslavijah, o Kardelje
vem slovenskem nacionalizmu 
(kije s slovensko dioptrijo naredil 
zadnjo - protisrbsko ustavo) itd. 
Gre tudi za »notranje«, slovenske 
primere, kakršnega razkriva pisa
nje Mladine o »dodatni točki OF«, 
s katero so komunisti preprečili 
boj proti okupatorjem zunaj (mi
mo) OF oziroma so z Angleži za- 
mešetarili Koroško za nekaj deset 
tisoč kolaboracionistov. (Da se 
prav razumemo: o tem je treba 
pisati, ker gre za neopravičljive 
stvari, toda ne z zgodovinskimi 
falsifikati in naivnimi, čeprav 
v kontekstu dogajanja verjetnimi 
interpretacijskimi konstrukti!).

Tudi sicer je na tem »notranjem 
polju« zgodovinska snov postala 
sredstvo sistematičnega kompro
mitiranja zveze komunistov (in 
deloma posameznikov v njej!) Po
rajajoči in povzpenjajoči se (poli
tični) subjekti se danes pred našo 
javnostjo »dokazujejo« predvsem 
z navidezno pogumnim in »inova- 
torskim« razkrivanjem zgodovin
ske nesnage, za katero je (bojda) 
bilo zgodovinarjev premalo v hla
čah. Bistveno manj pa se ti sub
jekti dokazujejo z novimi svežimi 
in prepričljivimi razvojno-pro- 
gramskimi idejami in koncepti. 
(To pač ni očitek, le ugotovitev!)

K temu je treba reči dvoje: 1. 
Znanstveno uveljavljeni zgodovi
narji, ki ob tem molčijo (pa ne 
mislim sedaj, da naj bi branili par
tijo!), nehote dajejo tem politi
kantskim ocenam prav in tako 
pristajajo na posredno razvredno
tenje svojega strokovnega dela. 
Oglasiti bi se torej morali zaradi 
stroke in zaradi osebne časti, ne 
pa zaradi advokature (bivšim) 
oblastem. 2. Takšna obravnava 
zgodovine (neposredno v hlap
čevski vlogi dnevne politike, kar 
mimogrede postavlja na laž tvor
ce teze o režimsko-politični nara
vi zgodovinopisja v dosedanjem 
času, saj hočejo zgodovino tudi 
sami spraviti v službo dnevne po
litike!) žali in razorožuje velikan
sko število solidnih, poštenih in 
stvarnih »udeležencev« zgodo
vinskega dogajanja, med njimi 
nemalo komunistov, saj namesto 
kritike posamičnih pojavov in nji
hovih posamičnih nosilcev politi
kantsko udriha kar počez.

RADIO CELJE - 
NAŠIH 35 LET

Zaradi tega je treba vsem takim 
»kritikom« naravnost povedati, 
da nikakor ne bomo nasedali kri
tikam, ki nas hočejo s politizacijo 
zgodovine oropati pravice, da bi 
s čistim obrazom sodelovali v tej

srenji in si še naprej prizadevali 
za njen boljši jutrišnji dan. Temu 
se moramo postaviti po robu tu
di tako, da razločno povemo, da 
se jasno in nepreklicno ločujemo 
od vse negativne zgodovinske

dediščine, ki so jo (precej pod 
Firmo partije) zakrivili nespo
sobneži, zanesenjaki in pokvar
jenci. Od vseh napak, krivic in 
zlorab se odmikamo s tako ime
novano splošno odpovedjo in se 
ne mislimo prerekati in polemi
zirati z vsako posamično, še tako 
tehtno obtožbo. Zgodovino pre
puščamo zgodovinarjem. Ne pu
stimo manipulirati s tistim, kar 
je bilo. To naj pošteno sodita 
znanost in čas!

Nam je pomembnejše vse 
ustvarjalne zmožnosti posvetiti 
iskanju in demokratičnemu potr
jevanju tistih vsebin in poti, ki 
nas namesto v zgodovino lahko 
peljejo v lepšo prihodnost. Pa ne 
ono svetlo, ki je služila oblastni
škim elitam »v imenu ljudstva in 
delavskega razreda«. Vse, ki sku
šajo delovati in se legitimirati 
v njenem imenu, je treba brezob
zirno razkrinkati in nagnati. 
Priznati je možno le tisto načelo, 
ko bo vsakdo delal v svojem ime
nu, vendar po veljavnih družbe
nih normah. Ko pa bo hotel nasto
pati v imenu kogarkoli, si bo mo
ral vsakokrat posebej priboriti 
njegovo pooblastilo. Trajno poo
blastilo ljudstva voditeljem je pri
peljalo do zgodovinskega po
loma.

Martin Ivanič

O srečanju mednarodnih bančnih izvedencev 
v Dubrovniku

ŽAREK UPANJA ZA 
SVETOVNE DOLŽNIKE

Svetovni dolgovi prav gotovo 
spadajo med tista globalna vpra
šanja svetovnega razvoja, ki mu 
finančni izvedenci, bančniki in 
ekonomski teoretiki namenjajo 
v zadnjih nekaj letih veliko pozor
nosti. Tako je bilo tudi na sreča
nju mednarodnih bančnih stro
kovnjakov v Dubrovniku, ki so se 
na vse kriplje trudili, da bi ven
darle našli neko rešitev za najbolj 
zadolžene države na svetu. Mne
nja izvedencev za mednarodne fi
nance o tem, kaj pravzaprav nare
diti, pa so bila tudi tokrat precej 
različna. Eni so menili, da je naj
bolje, da se svetovni dolžniki 
združijo in zavrnejo plačilo dol
gov, drugi so temu nasprotovali, 
češ, izposojeno je treba vrniti. 
Med tema dvema skrajnima polo
ma razpravljalcev pa je nekako le 
prevladal tok zmernežev in priz
naval, da dolgov enostavno ni 
moč plačati v zdajšnjih zneskih, 
da so potrebne razbremenitve in 
da je v državah dolžnicah nujno 
obnoviti rast. Tudi jugoslovanski 
predstavniki so menili, da kon
frontacija med dolžniki in upniki 
ne pelje nikamor in daje namesto 
tega potrebno iskati praktične re
šitve.

Za osvežitev spomina ponovi
mo, da se je problem dolgov dr
žav v razvoju prvič pojavil leta 
1982, nato pa se je vse bolj zao
stroval. Trenutno so nerazviti 
dolžni upnikom (vladam, medna

rodnim organizacijam, komerci
alnim bankam) okoli 1300 mili
jard dolarjev. Tudi Jugoslavija, 
kot vemo, spada med največje 
svetovne dolžnike) ne po absolut
ni vrednosti dolga, ampak glede 
na ustvarjeni družbeni proizvod 
in sprotni devizni priliv), saj upni
kom dolguje okoli 22 milijard do
larjev. Večina svetovnih dolžnic 
se pravzaprav ne razvija več, saj 
namenjajo največji del konverti
bilnih valut za servisiranje 
dolgov.

Res pa je, da ljudje v industrij
sko razvitih državah živijo bolje 
kot kdajkoli, da so stopnje gospo
darske rasti relativno visoke, 
medtem ko države v razvoju po
stajajo vse siromašnejše, posa
mezni sloji prebivalstva pa živijo 
na robu eksistenčnega minimu
ma. Kljub temu pa dolgovi niso le 
stvar manj razvitih, ampak tudi 
razvitih, saj so nacionalna gospo
darstva med seboj tako ali druga
če povezana in soodvisna. Kupna 
moč svetovnih dolžnikov je, na 
primer, vse šibkejša, manjše pov
praševanje pa vpliva tudi na go
spodarsko konjunkturo razvitega 
sveta. Vendar dolžniki ne bodo 
mogli odplačati nakopičenih dol
gov niti v bližnji niti v daljnji pri
hodnosti. Ravno zato neposredni 
upniki prodajajo vrednostne pa
pirje na t. i. sekundarnem finanč
nem trgu in sicer ceneje od nomi
nalne vrednosti dolgov. Jugoslo

vanski dolg se, na primer, prodaja 
za okoli 47 odstotkov njegove no
minalne vrednosti, pred dvema 
letoma pa so ga prodajali za 60 
odstotkov. Podobno je tudi z dol
govi drugih dolžnic, ki se otepajo 
z visoko inflacijo, brezposelnost
jo, in simbolično gospodarsko 
rastjo.

Okoli 600 uglednih finančnih in 
bančnih izvedencev iz 70 držav in 
25 mednarodnih organizacij si je 
zato zastavljalo predvsem vpraša
nje, kakšne so možnosti za reše
vanje dolžniškega vprašanja. Po
kazalo se je, da je pripravljenost 
za izpeljavo konkretnih rešitev to
krat resnično precejšnja in da tu
di predstavniki razvitega sveta, 
tudi ZDA, ne mislijo več za vsako 
ceno zavlačevati nekakšnega 
kompromisa. Največje podpore 
pa je bila deležna pobuda znane
ga jugoslovanskega ekonomista 
dr. Dragoslava Avramoviča, naj 
države dolžnice dobijo »time out« 
za šest let. Med začasnim morato
rijem ne bi vračale dolgov, ampak 
naj bi vse svoje sile in sredstva 
usmerile v prestrukturiranje go
spodarstva in vse družbe. Če bi 
jim to uspelo, bi bila njihova raz
vojna perspektiva seveda lepša, 
kot se zdi ta čas, ko latinsko-ame- 
riškim in afriškim državam visi 
breme odplačevanja glavnice in 
obresti kot kamen okoli vratu.

Emil Lah
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Pravobranilci v »podjetniški« sapi

ŠE KAR SAMI
Podjetniški duh je zavel po naši deželi. Žal pa duhovi nimajo več tiste čudežne moči, s katero bi lahko 
zaplojevali. Kako lepo bi bilo, če bi ob prvi zamisli lahko zaplodili za brigado podjetnikov, menagerjev in 
drugih ljudi tiste vrste, brez katere podjetništvo ostaja lepa misel. Tako pa jih niti direktorska šola na 
Brdu ne more kar čez noč izbruhati. Sicer pa vanjo tako in tako ne gredo prav tisti, ki bi jo najbolj 
potrebovali. Zdaj imamo, ob vselej priznanih izjemah kajpak, pač direktorje, ki so zrasli v toplih gredicah 
kadrovskih koordinacij, zviti, a poslužni in vdani ideologiji.

Za takšne možake je podjetni
ški duh seveda res pravi duh, tiste 
grozne sorte, ki sede v dušo v mo
rasti noči. Ker pa so zrasli tako in 
prav zato, ker so se znali vselej 
čez noč prilagoditi zahtevam časa 
(vsaj na glas), so postali pravcata 
šiba božja. Ob prvem namigu so 
že dvignili glas, češ, zakon o zdru
ženem delu res še velja, a to je le 
vprašanje časa. Najbolje, da kar 
pozabimo nanj in začnemo po 
novem...

In kaj naj tak siromak na čelu 
nič manj siromašne firme sploh 
začne po novem? Hm, marsikaj. 
Lahko začne blebetati o tehnolo
ških in ekonomskih presežkih, 
disciplini in se tako znebi tudi lju
di, ki med presežke ne spadajo, so 
jim pa sicer trn v peti. Lahko, pra
vimo, da bi se s tem izognili očit
ku, da smo proti spremembam.

Za spremembe gotovo smo, to
da dognane, načrtno zasnovane in 
prav tako speljane. Naše dvome 
o takšni poti pa potrjuje kar nekaj 
primerov. Ne gre drugače, kot da 
spet ponovimo zagate z Garbom 
in tovarišem v Slovenj Gradcu na 
primer delavk iz Lesne. K nam so 
se prišli pritoževat tudi delavci iz 
ljubljanskega Elektroprojekta, 
kjer se je direktor z rokami na 
hrbtu začel sprehajati po pisar
nah in skorajda s prstom kazati, 
kdo mu ni po volji in naj kar zač
ne razmišljati o drugi službi - vse 
v duhu, o katerem govorimo. 
V duhu, da so končno prišli novi 
časi, ko bodo imeli direktorji 
končno pravšnjo oblast...

Kadar koli smo imeli pri delu 
takšne težave, so bili skorajda 
praviloma edini možni sogovorni
ki družbeni pravobranilci samou
pravljanja. Zato smo tudi tokrat 
stopili do njih in povprašali, kako 
čutijo nove podjetniške in »po
djetniške« sape.

Še huje bo
Kaj bi drugega, ugotovili so, da 

niti delovnopravna zakonodaja 
niti mnoge posamezne poteze ali 
akcije ne sledijo potrebam tržne
ga gospodarstva ali stvarnim raz
meram.

Potem smo pogovor začeli 
s precej dolgim vprašanjem, ki

smo ga povzeli iz poročila sodišč 
združenega dela:

Le splošna sodišča združenega 
dela so imela lani na grbi 9.906 
primerov, kar je 1.257 več kot leto 
prej. Več kot tri četrtine predlo
gov so dali delavci. Tudi letos 
opažajo vse več vlog in ocenjuje
jo, da nanj vpliva tudi problem 
s tehnološkimi in ekonomskimi 
presežki. Zaradi brce na cesto, ki 
so jo dobili od disciplinskih ko
misij, seje pritožilo 895 delavcev.

Kdo je prizadet? Jasna stvar, 
brez konkurence prednjačijo de
lavci v neposredni proizvodnji in 
tudi lestvica potem je logična: 
Največ je nekvalificiranih delav
cev, potem nižja strokovna izo
brazba pa kvalificirani...

Kaj pri tem opažajo pravobra
nilci?

»Izrazitega skoka v zadnjem ča
su nismo zaznali,* je odgovoril 
Franci Polak, namestnik družbe
nega pravobranilca samouprav
ljanja SRS, »še ne. Težnje pa so 
seveda, recimo, stalno neugodne.

In vse huje bo! Kar se je že toli
ko časa po malem napovedovalo, 
bo zdaj vse bolj bruhalo na plan 
- vse te naše napake, neumnosti, 
volontarizmi, anarhičnosti... Res 
lep primer je zdaj že naravnost 
opevani trg delovne sile. Kdo pa 
naj z njo trguje? Nimamo niti trž
no naravnanega gospodarstva, ni
ti osnov zanj, z delovno silo pa naj 
bi trgovali. Za zdaj se vse zreduci
ra na presežke, ki jih ugotovijo 
bolj in manj na pamet, z njimi pa 
naj se potem ubadajo drugi.

Res, sindikati so dali ven ne
kakšne kriterije, ki ostajajo na 
ravni deklarativnosti. Sicer pa, 
kar mi spremljamo te primere,

o sindikatu tako rekoč ni ne duha 
ne sluha. To velja za vse organiza
cije, od osnovne do republiške.

Socialni delavci 
odveč

Pomenku se je pridružila stro
kovna sodelavka Sonja Fabjan:

»Družba v osnovi ni pripravlje
na na te stvari, tudi organizacije 
združenega dela ne. Če bi bili vsaj 
v njih dobro organizirani, bi vrsta 
težav odpadla. Tako pa bo vse več 
šikan, nespametnih potez, zlorab. 
Celo tako daleč gredo, da najprej 
ukinjajo socialne delavce - v teh 
časih! Pač niso zanimivi za po
djetnike in tako so prvi med pre
sežki ...«

Tole pa najbrž ne bo držalo. Da 
bi socialni delavci ne bili zanimivi 
za podjetnike?! Dvomim, da si 
svet lahko predstavlja podjetni
štvo brez strokovnjakov za social
no vprašanje, psihologov, soci
ologov ...

»Jasno, mislila sem na podjet
nike našega kova. Saj gre za star, 
poenostavljen prijem - če ti je fir
ma v škripcih, boš najprej odpu
stil nekaj ljudi, druge čim slabše 
plačal, pa bo še za nekaj časa.«

Vskočil je še Damijan Grosar
pravobranilec iz Nove Gorice:

»Ena prvih slovenskih firm, ki 
je poskusila organizirano ugotav
ljati presežke in reševati to vpra
šanje, je Gostol. Ko so se iz ene 
reorganizirali v dve delovni orga
nizaciji, so sprejeli za presežke 
poseben pravilnik, merila, po
stopke... Ustanovili so posebno

Dr, Anton Prijatelj
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enoto z dopolnilnim programom, 
kjer bi začasno zaposlili odvečne 
ljudi in potem razvili samostojno 
storitveno dejavnost. Vse je bilo 
lepo in 50 delavcev so prerazpore
dili - potem pa se je pokazalo, da 
zanje ni delovnih mest. Odločbe 
za dva meseca so potekle, ljudje 
so brez dela, enota ni formira
na... Zdaj marsikaj ni jasno, koli
ko časa se lahko to vleče, kaj je 
z zniževanjem osebnih dohodkov, 
kako je bilo s ključem za ugotav
ljanje presežkov... Več ne mo
rem reči, ker stvar še obdelujemo 
Morda le še za zanimivost: Med 
presežki seje znašel tudi magister 
strojništva?!«

Nadaljeval je Franci Polak in 
povedal, da so na tem področju 
pravi inovatoiji v jeseniški žele
zarni:

»Tam gre res za mojstrovino. Za 
ljudi, za katere ne vedo, kaj bi 
z njimi, so iznašli nov izraz - KA- 
DROVEC. Kajpak ti kadrovci ni
so preveč navdušeni nad tem izu
mom in se pritožujejo. Omenil 
vam bom le pritožbo nekdanjega 
urednika tovarniškega glasila, ki 
očitno noče biti kadrovec in j6 
spisal ugovor za cel esej. Tudi 
nam ga je poslal in seveda se bo
mo z njim resno ukvarjali. Ome
njam pa ga zato, ker lepo razgri
nja pravo sliko našega sindikata- i 
Pritožil se je namreč tudi na ko; 
misijo za prošnje in pritožbe pri 
RS ZSS in blagovolili so mu po
slati tole...«

Sonja Fabjan nam je rahlo po-, 
smehljivo pomolila pod nos odgo
vor predsednika komsije Janeza 
Kremžarja. Nič kaj s ponosom 
smo prebrali:

»Najprej smo ugotovili, da jf 
vaše ravnanje nesmotrno in ne- 
taktično. Ni mogoče, da bi vsehj 
6 naslovnikov obravnavalo vašo 
vlogo v celoti, ker za to niso pri
stojni ..«

Potem so ga še podučili, da s« 
prepričani, kako je njemu znano- j 
kakšna je redna pot v primeru ta
kih sporov in dodali:

»Znano je tudi, da imate kof 
član sindikata pravico, da se obr
nete na svojo osnovno organiza
cijo ...

Eno je čisto vaša osebna zade
va, ki se bo reševala po normalnih 
postopkih, drugo pa so razmer6 
v Železarni Jesenice kot kom
pleksna problematika, ki pa se u6 
da reševati s takim pristopom k6'
ste poskušali vi s tem svojim P1
smom.«

In seveda še tovariški pozdrav 
Sonja Fabjan je le skomignil8'j 
češ, kako naj se ta človek obru6 
na svojo osnovno organizacijo, k* 
je lepo molčala, ko so med k8" 
drovce uvrstili vse delavke, ki s° 
bile takrat na porodniškem dopu' 
stu.?! »In vse to so počeli breZ 
meril, vsaj delavci jih niso sprej6' 
li. Tako ni nobenih osnov za 
jektivno ugotavljanje presežke^ 
Sicer pa takšno ravnanje, na hib; 
brez meril, brez sindikata, splol_ 
ni nobena posebnost. Prej Pra 
vilo...«

Še smo se pogovarjali in posl** 
šali o primerih šikan, o sam«y 
lji, o sklepih disciplinske, na k 
tere se delavec pritoži in aV* 
matično dobi nazaj strožjo k 
zen, tudi takojšnjo odpoved. " y 
di pravobranilci niso vedeli P 
vedati, kako bi izbrskali £en,^~ 
ce, ki so izsilili idejo o trgu u. 
lovne sile brez osnov, ko vse n . 
no potrebno za tak trg v 
v zraku. .

In kaj je sploh treba storiti- 
smo za konec prav kratki - u® ^ 
ti dobro delavsko zakonodaj 
prenoviti sindikate. PravoU ^ 
nilci namreč pravijo, da jlD* 
niso v ravno veliko pomoč.

Ciril &&
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in delovno razmerje 
t Miroslava Garba

V zadnjem času je v javnosti, pa tudi
(ji v sredstvih obveščanja, vse več govo- 
bi hc, zapisov in najrazličnejših komen- 
A- ^bev v zvezi s tako imenovanim »pri- 
ai- ^erom Garb«.

V časopisih in revijah je vse več 
"tokov, na naša vrata trkajo številni 
tovinarji iz različnih časopisnih hiš. 
Pojavljajo se tudi vedno novi in glas
bi dušebrižniki, ki postavljajo čeda- 

bolj fantazijske zahteve in celo 
Vožnje - tako nam, sestavljeni orga- 
^rzaciji Gorenje, kot tudi različnim re
publiškim organom in organizacijam. 
Jfajbolj vztrajen pri »zaščiti« Garba je 
* ranče Tomšič, predsednik Socialde
mokratske zveze Slovenije, katere 
(*to predsedstva je tudi omenjeni Mi- 
r°slav Garb.

Tako se je zgodilo, da naša osnovna 
skrb ni več saniranje izredno težkega 
etonomskega in socialnega stanja 
v Gorenju - Fecro, ki mu še vedno 
Srozi stečaj ali likvidacija, kar bi imelo 
5® Posledico izgubo zaposlitve preko 
'uO delavcev, pač pa vse bolj takšno ali 
PfUgačno ukvarjanje s »primerom 
^arb«.

Če bi se takšno stanje nadaljevalo, 
rjčasno vodstvo Gorenja Fecro ne bi 
fijZh več zagotoviti uspešnega ures- 
licevanja sanacijskih ciljev. Znano je, 
"a so bile razmere v Gorenju Fecro 
?ko hude, da je bilo potrebno podalj
šati enoletni ukrep družbenega var- 

. a za pol leta, morala pa se je zame
šati tudi ekipa začasnega kolegijske

ga Poslovodnega organa. Prav v zad- 
Jem času se razmere v kolektivu po- 

jutoibno izboljšujejo, kar je nedvom- 
° tudi posledica miru in dobrih med
vojnih odnosov v kolektivu. Vse to 
Se kaže v boljših poslovnih rezulta- 

n in na tej osnovi v bistveno višjih 
tonih dohodkih zaposlenih. 

s,Pq temeljiti presoji položaja smo 
lenili, da zdaj, ko se je po dolgi in 

r!ucni c
Ja Fecro zopet kazati svetlejša pri
dnost, moralne pravice teh delavcev

na auaj, n.u sc jc uuigi m
.ucnr agoniji začela delavcem Gore- 

‘iJa F« 
u°dno_

i voi "'1* na cedilu, in to zaradi nezado- 
I nn-nih posameznikov. Zato smo skle- 

Pp1, da bo za vse zaposlene v Gorenju 
ltQCr° bolje, če vsej stvari napravimo 
toec in Miroslava Garba ponovno vr- 

na delo.
^Seveda se pri tem, ker poznamo Gar- 
tlldln njegovo zgodovino, zavedamo 

ui morebitnih težav pri sodelovanju 
j j*ih, saj je v pogovoru za TELEKS 4. 
*V v ce 0 sam sebe označil takole: 
el_ koroški krajini sem znan le kot 
Vpj^tot, ki že od leta 1982 dela teža- 
v0; Seveda pa moramo pri tem ned- 
0*0 poudariti, da se v primeru po- 
rro 'e zaposlitve Garba v Gorenju Fe- 
D)j 2 morebitnimi njegovimi zahteva- 
v s<ln izvendelovnimi aktivnostmi 
Ukva611? stbu nikakor ne bomo več 

Jluli in da bomo v tem primeru 
Se bodem Gorenja Fecro prepustili, da 
^hiei v*Giučno z vsemi posledicami 

tahko svobodno odločili med 
bojj,1 ln Gorenjem na eni in med Gar- 

na drugi strani.
'Sajv^a bi se na tem mestu spuščali 
v fQjto vsebino tega »primera« ali celo 
ga pa n n°špravn* zorn* ^ot, P°*e8 te" 
vSeenPri^ui°či zapis ni mesto za to, naj 
k°m j^.na koncu različnim zaščitni- 
slek !r°slava Garbo damo v razmi- 

p lud‘ naslednje:
in dtu„n*i‘be ne zanika, da se niso ZK 
cije v 5e družbenopolitične organiza-

v Preteklo-11 - 1 - - ■
b neposn

?°Poln^Zmeir v Podjetjih. Zato se kot 
2e p0j?, anabronizem in karikatura ka
de, kj iiK^7b.da takšne preživele meto- 
1)6 organ' druge družbenopolitič- 
^ačain lzacije same opuščajo in za
vihov; ’ ^Porabljajo tisti, ki so sicer 

ajglasnejši kritiki. Kako naj

PrevePre^e*tt°sti v nekaterih primerih 
vanje ^Posredno vmešavale v ureje-

gre v sklad dejstvo, da se nekdo vse
povsod zavzema za pravno državo in 
demokracijo, pri tem pa ne počaka, da 
bi bil pravno-formalni postopek kon
čan in nenehno izvaja vse mogoče pri
tiske. Mar naj res s strani vodstev po
sameznih novih zvez in gibanj razgla
šeno sintagmo, da gre pri njih za »boj 
za oblast« razumemo tako, da se borijo 
za prav tisti tip oblasti, ki se ga je 
odrekla celo sama zveza komunistov?

Drugo: povsod v svetu se dogaja, da 
v hudih krizah v podjetjih kdo izgubi 
delo. Najčešče pa je teh ljudi mnogo, 
ali pa gre kar za cel kolektiv. Pri nas pa 
se lahko tudi zgodi, da gre lažna soli
darnost in tudi licemerstvo nekakšnih 
demokratov celo tako daleč, da niti 
v razmerah, ko velja začasni ukrep 
družbenega varstva, niti en sam dela
vec ne bi smel izgubiti zaposlitve, pa 
čeprav bi na primer šlo za grobo krši
tev delovnih obveznosti v kolektivu. 
Res, zelo naivno, ali pa morda celo 
nemoralno pojmovanje resnične de
mokracije in pravne države, ki mu ni 
para v nobeni od najbolj demokratič
nih držav...

Tretje in zadnje: ali so se zaščitniki 
Miroslava Garba in on sam že kdaj 
vprašali o svojem moralnem obrazu, 
ko zanj kot »politika« iščejo privilegije 
v primerjavi z drugimi delavci, saj je iz 
dosedanjih dogodkov jasno, da nobe
den drug »navaden« delavec ni doslej, 
in najbrž tudi v prihodnje ne bo, pri 
njih užival tolikšnega dušebrižništva 
kot ravno on?

Prepričani smo, da ima v trenutno 
tolikanj opevani demokraciji Miroslav 
Garb pravico in moralno dolžnost biti 
v vseh pogledih popolnoma enakopra
ven z vsakim drugim delavcem. In to 
kljub temu, da ne želi biti s sodelavci 
v kolektivu v isti sindikalni organiza
ciji, iz katere je izstopil oktobra 1988 in 
tudi kljub temu, da na vsak način hoče 
biti politik v polnem pomenu besede, 
saj hitro menja svoje prepričanje in 
prestopa iz ene stranke ali zveze v dru
go, kot mu pač narekujejo trenutne 
koristi.

S temi pojasnili z naše strani do
končno zaključujemo vsakršno nadalj
njo diskusijo o tem primeru, saj nas 
čaka dovolj drugih, za vse delavce Go
renja Fecro pomembnejših nalog.

Za začasni kolegijski 
poslovodni odbor 

DO Gorenje Fecro 
mag. Alfred Božič, 1. r.

Zakaj tolikšna 
želja po drugačnem 
sindikatu

V zvezi z izrekom suspenza dvema 
delavcema v Gorenje-Fecru Slovenj 
Gradec, zaradi katerih je bilo napisa
nih veliko besed v nekaj zadnjih števil
kah vašega časnika ter disciplinskimi 
kaznimi v Tovarni pohištva Pameče, 
kar je bilo na široko razloženo v vašem 
časniku dne 2. 6.1989, vas obveščamo, 
da je Občinski sindikalni svet obrav
naval oba primera in po daljši razpravi 
ugotovil, da poslovodni organi niso 
ravnali v skladu z načeli za varstvo 
delavcev, za katere se zavzema sin
dikat.

Zato smo ZKPO Gorenje-Fecro 
predlagali, enako kot družbeni pravo
branilec samoupravljanja, ugotovitev, 
da je v DO bila stavka in da delavci 
zaradi sodelovanja v stavki ne morejo 
biti kaznovani, čeprav se tudi strinja
mo s stališčem ZKPO, da niso bile 
izrabljene vse samoupravne poti za do
sego cilja, ki naj bi bil s stavko dose
žen. Zato smo zahtevali, da se suspenz, 
izrečen obema delavcema odpravi.

Glede problematike v Tovarni pohi
štva Pameče bi rad dopolnil vašo in
formacijo v omenjeni številki časnika 
tako, da je občinski sindikalni svet že 
od vsega začetka sodeloval z družbe
nim pravobranilcem samoupravljanja 
pri njegovih prizadevanjih za odpravo 
izrečenih disciplinskih ukrepov. Zara
di tega je Občinski sindikalni svet tudi 
sklenil, da bo vsem prizadetim delav
kam nudil pravno pomoč.

Na koncu še nekaj glede počasnosti 
reševanja teh zadev. Občinski sindi
kalni svet meni, da je potrebno pri 
vseh zadevah, ki zadevajo osnovno or
ganizacijo sindikata, pridobiti njeno 
mnenje in šele potem ustrezno ukre
pati. Tega načela se bomo držali tudi 
v prihodnje.

Za Občinski svet ZSS 
Slovenj Gradec 

Predsednik 
Franc Vaupot

Vesna Bleivveis. dobitnica Voljčeve naarade, sama o sebi

BREZ TEGA,
KAR SEM, NE GRE

V zrcalu podoba z nekaj preveč 
gubicami, v očeh pa iskriv na
smeh. Pogovor na svoje štiri oči. 
Pogovarjanje s seboj. To že tisoč
krat in tisočkrat opravljeno delo, 
ki se začne, ko se zaveš sebe, in 
traja, traja...

»Koliko te je še ostalo, gimna
zijske upornice, vetrnjaka z ne
uničljivim notranjim smehom? 
Koliko te je obrusilo to rolanje po 
sceni vsakdanjosti?«

»Brusilo je, brusilo, toda obru
silo, bormeš, malo. Le obrnilo je. 
Uporništvo seje obrnilo v ironič
no distanco, vetrnjaštvo in notra
nji smeh pa sta ostala. In ko hoče
ta na dan, postanem Jerica Hudo- 
rovac, ženska, ki v svojem časopi
su na duhovit način strese vse, 
kar jo tišči. Pri tem pa si ne beli 
glave, s tem, kaj bo ali pa kdo jo 
bo počil nazaj.«

Je to pogum ali predrznost?«
»Oboje. Delam v okolju, ki to 

sicer sprejema, ni pa nad tem rav
no navdušeno.

Sicer pa je posel tak, da izziva 
oboje.«

»Kar povej svoje vodilo!«
»Rekli bodo, da za ta resni čas 

nisem prava. S vej k je moj milje- 
nec, čeprav je grdo, da skrivam 
svojo miljenko, Piko Nogavičko. 
Neštetokrat se zatečem v branje 
Raška, za današnji čas je neunič
ljiv izvir za rojevanje primerjav. 
Pika pa iz tega sveta dela »narobe 
svet«, tistega, v katerem smo var
ni. Na eni strani jedka ironija, ro
ganje, posmeh, na drugi strani 
otroški fantazijski svet. Iz oboje
ga sem stkana. To je vse.«

»Pri delu...«
»Nikoli si ne rečem, da delam 

kot zamorec. Odkrivam še in se 
rezerv, ki bi jih lahko izkoristila, 
pa jih zaradi svoje narave ne. 
Mnogi mi to zamerijo in mi zato 
očitajo lenobo.«

»Naključno si prišla do posla, ki 
ga opravljaš. Ga tudi po naključju 
dobro opravljaš?«

»Bolj ga opravljam z žensko in
tuicijo kot pa s profesionalnostjo. 
Od tod tudi luknje v mojem delu. 
Imam pa ta svoj posel rada. Ver
jetno se prav ta odnos pozna v ča
sopisu. Radi pa ga imajo tudi lju
dje, ki mi ga pomagajo ustvar
jati.«

»Izmikaš se in me skušaš pre
pričati, da vse počneš z levo 
roko.«

»Ne spravljaj me v zadrego. 
Graditi na dobri zapuščini je ved
no lahko. Moj predhodnik Jaro 
Novak, mi je zapustil dobro imet
je. Moje je bilo ali pa je samo to, 
da svojega, kar sem s prejšnjega 
dela prinesla s seboj, nisem zame
njala za karkoli. Prejšnji posel je 
bil dolgočasen - tajništvo samou
pravnih organov sozda. Na sejah 
mi je vedno ostajalo nekaj prazne
ga prostora, ki sem ga napolnje

vala z tiislcretmm šarmom Žival
ske farme. Iztek zadev je bil jasen, 
razprave pa... tibetanski mlinčki. 
Smešno, kako se je začelo z zveli
čavnim združenim delom in kako 
se danes začenja z menagemen- 
tom. Kar pa se leve roke tiče, do
bro veš, da sem privzgojen des
ničar.«

»Pravijo, da je časopis vseeno 
dober...«

»Kakor za koga. Eni mu očitajo, 
daje preveč podjetniško trobilo«, 
drugi, da je premalo. Osebno pa 
mislim, da mora tudi podjetniški 
časopis pogledati čez svoje dvo
rišče, saj navsezadnje živi v druž
bi, kakršna pač je. In če prav tej 
družbi namenja del pozornosti, ni 
nič hudega. In če je ta pozornost 
obarvana z ironičnimi barvami, je 
to bolj hvale kot graje vredno. Do

ber časopis težko narediš. Če ga 
nimaš rad. In za stvari, ki jih imaš 
rad, tvegaš.«

»Pa kladivo in nakovalo... na 
eni strani podjetje, na drugi tvoja 
ironična distanca, gre to skupaj?«

»Gre, če so jo pripravljeni razu
meti. Ironično distanco jemljem 
kot enega izmed možnih načinov, 
da povem to, kar mislim. Zdi se 
mi ena od možnih ustvarjalnih 
poti, mnogo bolj iskrena in ni se 
mi treba sprenevedati. Je pa seve
da lahko tudi ščit, za katerim skri
jem neznanje«.

»Kaj meniš o znanju?«
»Premalo ga imam za univerzal

nost, ki jo obveščanje v podjetju 
zahteva.«

»O tem, kaj te čaka...«
»Na srečanju tovarniških račk 

so nam pravili »misliti globalno, 
delovati lokalno in nam pripiso
vali možnosti vplivanja v kon
kretnem okolju vse lepo in prav, 
toda odmisli svojo glavo, če hočeš 
zavarovati eksistenco. Nad nami 
ni ne urednika, ki bi mislil in raz
mišljal za nas. Nad nami so le na
ša vest, poklicna etika in oseb
nost. Sama sicer hudega kladiva 
nad sabo nimam, ker bolj ali manj 
vsi v sistemu spoštujemo avtono
mijo časopisa, vprašanje pa je, ka
ko bodso na ta integrativni ele
ment poslovnega sistema gledali 
v prihodnje. Dobička, te glorije 
sedanjih dni, ne ustvarjamo, torej 
bo v startu naša cena nižja pri 
vseh tistih, ki menijo, da je po
slovnost le dobiček, ne pa tudi 
vzgoja za uspešen sistem. Bolj ko 
razmišljam globalno, manj je kon
kretnega manevrskega prostora 
zato, da bi ostali, kar smo. To ni 
sicer ne vem kako tragično, toda 
vseeno mi bo žal, če bom morala- 
nekega dne napisati... po toliko 
in toliko letih izhajanja je časopis 
Mercator prenehal. Pokopal ga je 
podjetniški interes. Zlobno bom 
dodala »Berite Mercatorjev borz
ni list. Vsak dan boste sproti izve
deli, koliko je vredna vaša del
nica.«

Ja, vsak dan sproti izveš, koliko 
je vredna tvoja delnica..., novi
narji, uredniki, skratka obvešče
valci v združenem delu, tudi skozi 
plače. Tam nekje med admini
stratorjem in, če imaš srečo, med 
komercialnim referentom.

OBRAZLOŽITEV 
VOLJČEVE NAGRADE

Vesna Bleiweis, glavna in od
govorna urednica glasila Merca
tor ter voditeljica Centra za ob
veščanje sozd Mercator-KIT, 
Ljubljana, za urejanje glasila in 
vzorno uresničevanje njegove 
temeljne vsebinske zasnove in 
uredniške politike.

Glasilo delavcev in združenih 
kmetov sozd Mercator - Kme
tijstvo, Industrija, Trgovina, ki 
ga ureja in odgovarja zanj Vesna 
Bleiweis, ima tako v vsebin
skem kot grafično-likovnem po
gledu podobo pravega časopisa. 
Njegova poglavitna odlika je 
zlasti izpolnjevanje zahteve, da 
morajo biti v vsaki številki gla
sila kar najbolj enakopravno za
stopane in predstavljene vse go
spodarske dejavnosti sozda, ak
tualni dogodki v posameznih

delovnih organizacijah ter skle
pi in stališča organov sozda, kar 
potrjujejo tudi objavljeni pri
spevki oziroma njihova vsebin
ska zasnova in novinarski prije
mi v obravnavanju posredova
nih tem.

Klasično umirjena tehnična 
ureditev glasila z ustrezno pro
storsko razmestitvijo prispev
kov, vključno z ilustrativno fo
tografijo, zagotavlja pregled
nost vsebine. Strani poživlja ka
rikirano likovno upodabljanje 
dogodkov iz družbenega in go
spodarskega življenja, ki odme
vajo v zavesti oblikovalcev gla
sila.

Prisotnost lektorske roke iz
pričuje tudi skrb za lepšo slo
venščino, zavoljo česar so ob
javljeni prispevki kljub strokov

ni zahtevnosti in zapletenosti 
obravnavanih tem razumljivi 
širšemu krogu bralcev.

Opazen je tudi osebni novi
narski prispevek Vesne Bleiwe- 
is k uresničevanju vsebinske 
zasnove in trajnejše opazne 
uredniške politike, saj se ta obli
kuje od številke do številke, na
grajenka pa je po svoji funkciji 
predlagateljica in sooblikovalka 
zasnove. Njeni novinarski pri
spevki posegajo na področje 
upravljanja in samoupravljanja, 
gospodarjenja in poslovanja, pri 
čemer je opazen sproščen način 
sporočanja in komentiranja, 
vnašanje domiselnih mednaslo
vov in reportažnih razpoloženj
skih vložkov, s čimer daje pri
spevkom osebno novinarsko 
noto.
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imenitna »vzorčna« športno-rekreativna prireditev v Domžalah

ORGANIZATORJI ZADELI
ŽEBUICO NA GLAVICO

S celodnevno prireditvijo pod znanim ge
slom Razgibajmo življenje, ki je bila minu
lo soboto v Domžalah, so prireditelji, kot 
pravimo, zadeli žebljico na glavico. Tisto, 
o čemer nekateri zadnje čase precej pišejo, 
govorijo, na kar opozarjajo, reklamirajo in 
podobno, so predstavniki Partizana Slove
nije, domžalskega gospodarstva in tam
kajšnjih telesnokulturnih organizacij nepo
sredno, to je v živo predstavili slovenski 
javnosti. Prav imenitno so pripravili mno
žično šport-rekreativno srečanje, ki je bilo 
namenjeno tako ljubiteljem aktivnega 
športnega razvedrila kot tudi vsem tistim, 
ki na to dejavnost še vedno gledajo z ne
kakšnim nezaupanjem in stoje ob strani 
oziroma v ozadju. Da bi vse skupaj razgiba
li, tako prve kot druge, je bil program veli
ke prireditve v Domžalah več kot pester in 
pisan na kožo najrazličnejšim željam in 
okusom. Zato se je vabilu odzvalo okoli 
3000 športnikov in rekreativcev, sodeloval 
pa je lahko vsakdo, ki je to želel. Da je bilo 
bolj zanimivo, so se udeleženci prireditve 
lahko pomerili tudi v nekaterih manj vsak
danjih zvrsteh.

Kot že rečeno, skoraj vsak športnik je ta 
dan v Domžalah lahko prišel na svoj račun. 
Tako so svoje sposobnosti ponujali balinar
ji, nogometaši, košarkarji, ki so igrali v troj
kah, mlajši učenci so tekmovali v mini ko
šarki, nastopili so tudi kotalkarji in še mno
gi drugi. Ta dan je bil, denimo, marsikdo 
prvič na pravem pravcatem konju, dekleta 
in njihove starejše prijateljice pa so se pod 
vodstvom Mete Zagorc in njene aerobike 
lahko mimogrede znebile odvečnega kilo
grama nadležne telesne teže. Pa niso nasto
pali samo tisti resni športniki. Mnogi so se 
preizkusili v taborniških veščinah, hoji 
s hoduljami, pa kotaljenju avtomobilskih 
plaščev, gimnastiki na veliki prožni ponja
vi, streljanju na nogometna in rokometna 
vrata, atletskem troboju, risanju na temo 
Razgibajmo življenje in še v marsičem. Za
to se svojevrsten vrvež v Domžalah ni pole
gel od jutranjih pa do poznih večernih ozi
roma nočnih ur.

Seveda so organizatoiji poskrbeli tudi za 
to, da so si številni aktivni udeleženci in 
gledalci, ki so prišli od blizu in daleč, lahko 
pošteno privezali dušo. Bilo je dovolj najra
zličnejših osvežilnih pijač in tudi takih za

nekoliko bolj izbirčne žejne ljudi, da o 300 
kilogramskem pečenem volu, domačih klo
bas na žaru in podobnih drugih poslasticah 
ne govorimo.

Res, prav na vse so mislili parizadevni 
organizatoiji, ki so imeli to pot kar dvakrat 
srečno roko. Zato, ker jim je uspelo pokaza
ti širši slovenski javnosti - ljubljanska tele
vizija je prireditev prenašala uro in pol v ži

vo - kako je moč razgibati naše življenje in 
ga popestriti s športom in rekreacijo, in ker 
jim je bilo, sicer muhasto vreme, več kot 
naklonjeno. Dan je bil namreč sanjsko lep. 
Če bi bil namreč dež, shoda ne bi bilo. In to 
bi bilo zelo škoda.

No, zdaj ko je prijetna sobota za nami, 
lahko samo potrdimo, da je bila pobuda

organizatorjev na mestu, sama prireditev 
pa takšna, kakršnih bi si v Sloveniji še žele
li, če želimo ne le s besedami, temveč tudi 
z dejanji razgibati sivino našega vsakdana.

Medtem ko je bila v Domžalah »vzorčna 
prireditev« v okviru akcije Razgibajmo živ
ljenje, so bile tudi 11. športne igre sozda 
ABC Pomurka. Za srečanje športnikov te
ga velikega kolektiva so dobro poskrbeli

predstavniki trgovskega in gostinskega po
djetja Napredek. Iger se je udeležilo 28 mo
štev s približno 800 nastopajočimi. Največ 
uspeha so imeli to pot športniki Potrošni
ka, pred Mesno industrijo iz Murske Sobo
te in gostiteljem Napredkom iz Domžal.

Besedilo in slika: 
Andrej Ulaga

V seriji športnih 
priročnikov spet štiri 
nova dela

Tudi
o vadbi 
med delom

V seriji priročnikov Razgibajmo življenje 
so izšla štiri nova dela: Kolesarjenje, Plava
nje, Kajakaštvo in Vadi med delom. Iz ome
njene zbirke je torej ljubiteljem rekreacije 
na voljo že devet zvezkov. To pomeni, da 
uredniški odbor uspešno napreduje po za
črtani poti in da vseslovenska akcija, s ka
tero naj bi približali rekreacijo čim širšem11 
krogu ljudi, rojeva sadove.

Tokrat so priskočili na pomoč pri rojeva
nju novih športnih priročnikov PTT, Slove- 
nijašport, Petrol (Špik), Zavarovalnica Tri; 
glav, tovarna Rog in drugi. Ob nedavni 
predstavitvi omenjenih zvezkov je sekretar 
ZTKO Slovenije Rudi Ziernicki napovedal 
izide novih priročnikov in sicer za odbojko, 
tenis in lokostrelstvo. Ti priročniki naj bi 
izšli že poleti, najkasneje pa po počitnicah’ 
Podobno kot za prvih pet zvezkov je tudi za 
najnovejše značilno to, da bralca na mika-1 
ven način in v zgoščeni obliki seznanijo 
z vsem bistvenim, kar naj bi rekreativec I 
vedel o določeni športni panogi. Dela so 
drobna, vendar dragocena in še kako p<L 
trebna. Upajmo le, da bodo prišla v roke 
tistim, ki so jim namenjena in da ne bodo 
predolgo časa polnila skladišča.

Med najnovejšimi priročniki je tisti s šte
vilko 9 za organizatorje rekreacije v delov
nih kolektivih še posebej dobrodošlo delo 
Zvezek »Vadi med delom« je napisal dl- 
Herman Berčič, ki opozarja, da je življenje
dejavnost in dejavnost življenje. V nadalje
vanju Herman Berčič razmišlja takole:

»Za izboljšanje in ohranjanje telesnih ib 
umskih sposobnosti lahko največ storil 
sami, prav tako za zdravje. Tudi primerno 
razvito mišičje, ustrezna sposobnost srčno- 
žilnega, dihalnega in drugih sistemov je 
precej odvisna od vaše dejavnosti ozirom3 
nedejavnosti. Nič drugače ni z vašimi mo
toričnimi sposobnostmi, na primer z moč
jo, gibljivostjo, koordinacijo itd. V tej knji
žici vas seznanjamo s koristnimi vplivi red
ne telesne dejavnosti in vas želimo pridobi
ti za redno ukvarjanje s tem ali onim špor
tom, za to ali ono dejavnost in tudi girnn3' 
stiko na delovnem mestu. Sodobna proiz; 
vodnja namreč načenja vaše zdravje in n# 
vaše ravnovesje. Z ustreznimi rekreativni
mi dejavnostmi pa vendarle lahko omilim0 
nekatere negativne posledice sodobne# 
delovnega procesa...«

Mednarodna konferenca komiteja za šport in prosti čas 
pri Unescu v Rovinju

MINUTE ZA ZDRAVJE 
SE POVSOD OBRESTUJEJO m

Na aktivne odmore med delov
nim časom gledajo mnogi še ved
no s precejšnjim nezaupanjem, 
nekateri raziskovalci pa so opozo
rili na to vrsto učinkovite zdrav
stvene preventive že na začetku 
tega stoletja. Leta 1903 je, na pri
mer, Sečenov dokazal, da se de
lovna sposobnost desnice hitreje 
in bolj učinkovito obnavlja, če 
med odmorom opravljamo isto 
delo (dviganje 1,4 kg težkega bre
mena) z levico. Kasneje so fiziolo
gi in drugi raziskovalci celovito 
preučili učinke načrtovanega ak
tivnega odmora med delovnim 
procesom in tudi pojasnili njiho
vo uspešnost. Seveda se izkušnje 
strokovnjakov na tem področju 
nekoliko razlikujejo, povsem

enotna pa je ugotovitev, da je to
vrstna zdravstvena preventiva na 
mnogih delovnih mestih več kot 
potrebna.

Na mednarodni konferenci ko
miteja »Šport in prosti čas« pri 
Unescu, ki je bila konec maja 
v Rovinju, so razpravljale! med 
drugim povedali tudi tole:

Budimir Bijelič: »V pivovarni 
Trebjesa v Nikšiču je 205 delav
cev iz neposredne proizvodnje tri 
mesece telovadilo med delovnim 
časom. Telovadili so večkrat na 
dan in to po svoji presoji glede na 
počutje in potrebo po prekinitvi 
dela. Raziskava naj bi odgovorila 
na vprašanja, kako je z delovnimi 
sposobnostmi po trimesečni vad
bi, kako se zaposleni počutijo in

kakšen je njihov subjektivni ob
čutek glede trdnosti zdravja. Vsi 
ti podatki pa naj bi dali odgovor, 
koliko so programirani aktivni 
odmori med delovnim časom po
trebni. Izsledki trimesečne razi
skave niso presenetili. Potrdili so, 
da minute za zdravje na delov
nem mestu vsestransko ugodno 
vplivajo tako na počutje delavcev 
kot tudi na njihove delovne spo
sobnosti. Tudi do utrujenosti je 
prihajalo precej kasneje, nadlež
ne bolečine v posameznih delih 
telesa so skorajda povsem izgi
nile ...«

Nase Kondovski: »Prednost 
raziskave v Teteksu je bila poklic
na akutna utrujenost tekstilnih 
delavcev. Štiri skupine zaposle

nih so se lotile štirih različnih pro
gramiranih aktivnih odmorov. Po 
šestih tednih rekreacije med de
lom so bili znaki poklicne utruje
nosti odločno manjši. Še najugod
nejše rezultate so raziskovalci za
beležili pri delavcih, ki so ob od
morih telovadili stoje in se ukvar
jali s tako imenovano korektivno 
gimnastiko...«

Ljubodrag Miloševič: »V sme
derevski železarni smo vzeli pod 
drobnogled tri poskusne in tri 
kontrolne skupine, vsega blizu 30 
delavcev. Poskus je trajal poltret
ji mesec, osnovni cilj raziskave pa 
je bil ugotoviti, kako programira
na gimnastika na delovnem me
stu vpliva na produktivnost, bi
oritem, delo srca, splošno počutje 
in tudi stopnjo motivacije. Dosež
ki so bili nesporni in so govorili 
v prid večji produktivnosti, manj
ši količini odpadnega materiala in 
večjemu biomotoričnemu poten
cialu. Po opravljenem eksperi
mentu je bilo pri delavcih, ki so 
telovadili na delovnih mestih, tu
di precej manj zahtev po bolni
škem dopustu...«

Enes Plečič:»Naš vzorec je zajel 
700 delovnih organizacij z nekaj 
več kot 236 tisoč zaposlenimi. Te

žišče raziskave je bila preventh' 
na vloga aktivnih odmorov v ča# 
delovnega procesa. Ugotovili l0 
dokazali smo, da programira# 
gimnastika zmanjšuje kronic11 
utrujenost in blagodejno vpli# 
na duševno in telesno sprostit# 
delavcev...«

Srbislav Vučkovič: »V posk^ 
smo zajeli ženske, stare od 30 (j 
40 let. Za raziskavo so se odloč^ 
prostovoljno in s tem za redn 
športno dejavnost. Po letu dni a* 
tivne športne rekreacije smo uf>° 
tovili bistveno izboljšanje najP° 
membnejših psihofizičnih SP°
sobnosti...« y

Takih in podobnih ugotovit 
je bilo slišati na rovinjski kom - 
renči komiteja »Šport in pr°s0, 
cas« veliko. Vsi udeleženci so 
udarjali vpliv programirane 
redne športne rekreacije ^ 
zdravje, delovne sposobnosti 
splošno počutje zaposlenih- 
ložbe v minute za zdravje na ,,, 
lovnem mestu ne zahtevajo v 
ko, se pa v vsakem primeru oD* 
stujejo. Še posebno, če nam ak ^ 
ni odmori pridejo v meso in 
ter postanejo del našega vsak 
njika. .

Andrej
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Miroslav Stiplovšek:

STROKOVNO - SINDIKALNO 
- GIBANJE NA SLOVENSKEM 
(1918-1921) iti

. Po enem letu delovanja, je dru- 
stvoimelo 974 članov in članic, ve- 
Clno v ljubljanski krajevni skupi- 
ni- Po prevratu je bila pri urejanju 
potnih in delovnih razmer naj- 
b°ti dejavna strokovna skupina 

1JV Ufadništva denarnih zavodov, 
da rtlanJ uspešno pa so delovale sku- 

P'ne uradništva zavarovalnih za- 
v°dov, industrije, obrti in trgovi- 
ne- DZU je šele leta 1920 uspela 
razširiti svoje organizacije na Sta
nko in Koroško ter se številčno 
krepila na 2227 članov. Tudi na 
^slabitev DZU so vplivala stran
ska nasprotja. Del članstva je 
M levičarsko usmeijen in DZU je 
*°t opazovalka sodelovala celo 
v Pripravah na ustanovitev raz- 
r®dno Zveze privatnih nameščen- 
cpv Jugoslavije, a se vanjo ni 
Mučila. Vodstvo DZU je na vo
gali za ustavodajno skupščino 

ij° L°dprl° narodnosocialistične 
11 - Mdidate. To je pozvročilo neza- 

P°yoljstvo Uberalnih privržencev, 
p jih je bilo največ med bančnimi 
Uslužbenci. Ti so, potem ko je sin- 
a,kat bank prekršil kolektivno 
P°godbo, povzročili razcep v svo
ji strokovni skupini. Ustanovitev 
^oliberalnega Društva bančnega 
^dništva Slovenije (DBUS) ju- 

1921 je pomenila za DZU veli- 
0 oslabitev. Začel se je številčni

osip, ki ga tudi s preimenovanjem 
v Društvo zasebnih nameščencev 
in s sklepom, da se vanjo lahko 
vključujejo tudi delovodje in tr
govski nameščenci, ni uspelo za
jeziti. Trgovski pomočniki so že 
leta 1919 organizirali samostojno 
in se vključili v SK. Delovanje 
organizacij zasebnih nameščen
cev za izboljšanje gmotnih in de
lovnih razmer je oteževalo dej
stvo, da so se morale pogajati 
s številnimi delodajalci, pri kate
rih so bili njihovi člani zaposleni.

Vrhunec sindikalne 
organiziranosti leta 
1920

Na vrhuncu strokovne sindikal
ne organiziranosti leta 1920 je bilo 
v komunističnih, socialnodemo
kratskih, krščanskosocialnih in 
narodnosocialnih delavskih stro
kovnih organizacijah okoli petde
set tisoč članov, torej štiri do pet
krat več kot v organizacijah jav
nih in zasebnih nameščencev. Le 
približno sliko stopnje organizira
nosti nam daje podatek, daje bilo 
v tem letu v treh glavnih zavaro
valnih ustanovah okoli 67.000 za
varovancev, večina delavcev in 
tudi nekaj nameščencev. Sicer pa 
je bila organiziranost po strokah

različna. V strokovnih organizaci
jah so bili včlanjeni vsi grafični 
delavci, organizirana je bila tudi 
večina železničarjev, rudarjev in 
kovinarjev ter delavstvo še neka
terih strok, med nameščenci pa 
učitelji in bančni uslužbenci. Vi
soka sindikalna organiziranost je 
bila eden pomembnih pogojev za 
uspešno vodenje socialnoeko
nomskih bojev. Na drugi strani 
sta razcepljenost strokovnih orga
nizacij, zlasti v razrednem stro
kovnem gibanju, in notranja ne
enotnost, zlasti v nameščenskih 
združenjih, slabili njihovo akcij
sko sposobnost. Nasprotja med 
strokovnimi organizacijami raz
ličnih programskih usmeritev so 
se kazala tudi v postavljanju kon
kretnih zahtev in v uporabi različ
nih sredstev v akcijah za njihovo 
izbojevanje, kar so delodajalci 
spretno izkoriščali za zmanjševa
nje delavskih in nameščenskih 
uspehov. Za uspešnost delovanja, 
še posebej v nekaterih panogah, 
je bil eden temeljnih pogojev tudi 
povezanost strokovnih organiza
cij v državnem okviru. Velika ve
čina slovenskih strokovnih orga
nizacij se je bolj ali manj tesno 
povezala z organizacijami enake 
idejne usmeritve v drugih jugo
slovanskih pokrajinah, pri čemer

je značilno, da so vztrajale na do
ločeni avtonomiji, le redke pa so 
ostale s svojo aktivnostjo omeje
ne le na jugoslovanski del Slove
nije. Zlasti razredne in krščansko
socialne strokovne organizacije 
so se povezale tudi v mednarodne 
zveze.

Povojni ekonomski 
boji strokovnih 
organizacij

Že na začetku smo poudarili, da 
so na delovanje strokovnih orga
nizacij, ki je doseglo v obravnava
nem obdobju izjemen razmah, 
vplivale tudi splošne družbeno
politične in gospodarske razmere. 
Glede omejitve združevalne in 
akcijske svobode so bili po
membna prelomnica vladni ukre
pi za zajezitev stavk v rudnikih in 
na železnici ter obznana konec 
1920 leta. Ob dejstvu, da je za pr
vo povojno obodobje značilna 
splošna gospodarska konjuktura, 
je treba opozoriti, da so posamez
ne industrijske in obrtne panoge 
zašle v občasne krize, kar je vpli
valo tudi na zmanjšane možnosti 
za uspešno ekonomsko aktivnost 
strokovnih organizacij. Nanjo je 
vplivalo tudi stanje brezposel
nosti.

Visoka stopnja inflacije in z njo 
povezane stalne podražitve os
novnih življenjskih potrebščin je 
tako vplivalo na njihovo dejav
nost, da so morale na škodo dru
gih oblik aktivnosti posvetiti naj
večjo pozornost mezdnim giba
njem, med katerimi so se mnoga 
zaostrila tudi v stavke. Njihov ob
seg naj ponazorim s podatkom in
špekcije dela, da je bilo v letih 
1919 in 1920 134 mezdnih gibanj, 
ki so zajela 875 obratov z 27449 
delavci ter 28 stavk s 3546 stavka
jočimi. Dejanski obseg ekonom

skih bojev strokovnih organizacij 
pa je bil znatno večji, ker so 
v uradni statistiki navedeni le ti
sti, o katerih so posredovali in
špektorji dela. Tako so npr. leta
1919 organizacije SK samo na 
celjskem območju izvedle 49 
mezdnih gibanj, osrednje društvo 
kovinarjev pa v vsej Sloveniji 35 
mezdnih gibanj, naslednje leto pa 
je npr. Osrednje društvo lesnih 
delavcev izvedlo 57 mezdnih gi
banj, JSZ 19 mezdnih gibanj, 
ZDU pa je izvedlo 25 mezdnih gi
banj za izboljšanje položaja zaseb
nih nameščencev. V letih 1919 in
1920 pa je bilo po podatkih v ar
hivskih in časopisnih virih 81 
ekonomskih stavk, med katerimi 
so nekatere, najbolj velika želez
ničarska in splošna stavka aprila 
1920, dobile tudi politične razsež
nosti. Največ mezdnih gibanj in 
stavk so izvedle organizacije SK, 
komunistične strokovne organi
zacije so vodile zlasti velike stav
ke in mezdna gibanja, nerazredne 
delavske in nameščenske stro
kovne organizacije pa so redkeje 
posegle po odločnejših oblikah 
boja. Kljub temu da so strokovne 
organizacije s pogajanji ali z boj
nimi sredstvi večino mezdnih gi
banj predvsem zaradi svoje moči 
in bojazni oblasti ter podjetnikov 
pred večjimi nemiri sklenile s po
polnim ali delnim uspehom, je bil 
ekonomski položaj delavcev in 
nameščencev težak. Strokovne 
organizacije so uspele le blažiti 
poslabševanje gmotnega položaja 
delavstva, medtem ko so se realni 
zaslužki ob naglem naraščanju 
cen postopoma zmanjševali. Ta 
proces so delno zajezili le s takimi 
mezdnimi pogodbami, v katerih 
so uveljavile indeksni sistem pri
lagajanja založnikov vse večji dra
ginji.

Nadaljevanje prihodnjič

i Nagradna križanka št. 23
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PISALNEMU STROJU 
*®0BEN TELEGRAFSKI 

APARAT ZA PRENOS 
BESEDILA NA DALJAVO

RAZTEG
LJIVOST

PROŽNOST

MAJHNALENKA
EDVARDKOCBEK

AVTORKRIŽANKER. NOČ
JUGOSL.NAROD

ZEMELJSKI TEČAJ TROPSKAOVIJALKA PESNIKAŠKERC ZAČETEKGORENJA
Delavska

enotnost

ANTONNOVAČAN ŠPANSKO ŽEN. IME
TRAVNIK,LIVADA

**AVJI
■UDtč

ABORTUS
STARSLOVAN

PLANINSKA STAJA
PORTUG. MESTO IN POKRAJINA
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te.
JBfNIKl

t&USTR.

SE 6. SKLON V LATINŠČINI 
KRAVICA

VIKTORAVBELJ
OKRASNASOBNARASTLINA

PREBL
Valu

te

■ŽOGOBRC« 
MESTO PO KATEREM IMA IME KONJAK

AM. MERAZA MLEKO 
DELO ENEGA DNE

JUTRANJA PADAVINA 
ST. ROMUN- SKITENI- SAč(ION)

EATRese

te

ANDREJKURENT
KITAJSKA UTEŽNA MERA 
ŽEN. IME

- URADNI JEZIK V IZRAELU
AVSTRALSKI MEDVEDEK

MOŽAK Z 
VELIKIMI 

OČMI

JEZERO V 
BOCVANI 
CILINDER

KAČJIGLAS
STANEBERNIK

te
NEODKRITO 
GOVORJE

NJE ALI 
RAVNANJE 
MOD. PLES

teteli
ŠPAN. SLIKAR, MOJSTER BAROKA 

IRIDIJ

te
«S|5ut ODŽAGAN KOS DEBLA

ter HRVATSKI PREVAJALECIZ KLASIČNIH JEZIKOV (KOLOMAN) OČE

Rešitev nagradne križanke št. 23 pošljite do 27. 
junija na naslov: DELAVSKA ENOTNOST, Dal
matinova 4, 61000 Ljubljana, s pripisom na ovoj
nici: NAGRADNA KRIŽANKA ŠT. 23. Nagrade 
so 100.000, 60.000 in 50.000 dinarjev.

Rešitev nagradne križanke številka 21
NASIP, ROMAR, ESTREMADURA, STRO

KEC, RABOTA, KRA, RC, EV, TRN, ROHAČEK, 
NAPAST, OL, LANA, ALE, TO, MOSTNINA, IT- 
TEN, NGAMI, ATA, IAN, OITA, IFIGENIJA, 
SJENICA, ANANAS, TAN, KAS, RA, EKA

Izžrebani reševalci nagradne križanke števil
ka 21

1. Matiček Čač, Šmartinska 130/XI. N.
2. Mira Toplišek, Metelkova 39A, 62000 Maribor
3. Majda Konda, Iršičeva 6, 63000 Celje
Nagrade bomo poslali po pošti.

Delavska enotnost
List je bil ustanovljen 20. novembra 1942. Predsed
nik Josip Broz Tito je Delavsko enotnost 15. no
vembra leta 1967, ob njeni 25-letnici, odlikoval 
z redom zaslug za narod z zlato zvezdo
• Izdaja ČZP Enotnost - delovna organizacija 

v ustanavljanju, 61000 Ljubljana, Dalmatinova 4, 
poštni predal 313-VI

• V. d. direktorja in glavnega urednika: Franček 
Kavčič, telefon 313-942, 311-956

• V. d. odgovornega urednika: Marjan Horvat, te
lefon 313-942, 311-956
• Člani uredništva: Boris Rugelj (komentator 
urednik - družbenoekonomski odnosi, delitev); 
področni uredniki: Andrej Agnič (posebne naloge, 
fotografija), Ciril Brajer (reportaže in samoupravni 
odnosi), Marija Frančeškin (socialna politika in 
varstvo okolja), Ivo Kuljaj (ekonomska ureditev), 
Janez Sever (posebne naloge), Andrej Ulaga (turi
zem, rekreacija, šport in oddih), Igor Žitnik (zna
nost. kultura in izobraževanje), Damjan Križnik 
(urednik - reportaže), Remigij Noč (urednik 
- drobno gospodarstvo, delavci v samostojnem 
osebnem delu), Sonja Seljak (redaktorica-lektori- 
ca), Brane Bombač (oblikovalec), Jožica Anžel (taj
nica), telefon 311-956, h.c. 310-033
• Naročnina 321-255
• Posamezna številka Delavske enotnosti 4.000 

din
• Rokopisov in nenaročenih fotografij ne vra

čamo
• Poštnina plačana v gotovini
• Tisk CGP Delo, tozd Tisk časopisov in revij, 

Ljubljana. Titova 35
• Žiro račun: 50101-603-46834
• časopisni svet: Albert Vodovnik (predsednik), 

Meta Benčič, Franc Berginc, Andrej Coklin, Sil
vester Drevenšek. Ivo Grilc, Vlado Haas. Ivo 
Janžekovič, Niko Klavžar, Rajko Lesjak, Mira 
Maljuna, Slavko Peklar in Nada Serajnik
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Na kavici pri Seri Deželam, predsednici novoustanovljenega »Društva telefonistov Ljubljana 061

TELEFONISTI STAVIJO NA PRVI VTIS
Ko ste prestopili državno mejo, ste si že 

po nastopu obmejnih organov ustvarili 
mnenje, ali ste v tej deželi »herzlich will- 
kommen« ali ne; tudi na kavici ste se po
tem ustavili v lokalčku, kjer so bile mize 
pogrnjene in ste zavoljo tega že vnaprej 
slutili, da imajo tam čista tudi stranišča. 
Itd. Če ste se pa kam »odpravili« zgolj po 
telefonu, ste se lahko že po prvem stiku 
z nasprotno stranjo prepričali, ali ste 
»prišli« v dobro ali v slabo firmo. »Točno 
tako! Zato pa trdim, da je dober telefonist 
najboljša reklama za delovno organizaci
jo,« je prepričana Seri Deželan, pobudni
ca in prva predsednica Društva telefoni
stov Ljubljana 061, ki se je prejšnji četr
tek zbral na svojem prvem »pravem« obč
nem zboru.

Seveda pa se telefonisti, zaposleni v zdru
ženem delu na območju ljubljanske omrež
ne skupine 061, niso organizirali v svoje 
društvo zgolj zavoljo tega, da bi negovali 
prijaznost pri komuniciranju s svojimi 
strankami in sploh delali dober vtis na lju
di. Združili so se na globljih, lahko rečemo 
- bolj sindikalističnih temeljih, ker bi si pač 
radi izboljšali delovne razmere, osebne do
hodke, možnosti za izobraževanje in po
dobne reči, ki spadajo k standardu ljudi.

»Ne spomnim se točno, koliko je že od 
tega, kar nas je podjetje za ptt promet pova
bilo na posvetovanje, na katerem smo izve
deli, kaj znamo in česa ne, kakšna pota 
ubira sodobna telefonija in kaj se bomo 
morali še naučiti, da bomo lahko šli v korak 
s časom. Bilo je zanimivo, pa sem si rekla: 
,Saj ne bi bilo slabo, če bi se še kdaj dobili1. 
In sem na lastno pest pripravila srečanje 
telefonistov; pa ne samo iz Ljubljane, tem
več iz vse Slovenije. V hotelu Ilirija se nas 
je za skromen denar zbralo kakšnih 150, 
v glavnem samih takih, ki smo se prek 
slušalke kar dobro poznali, videli se pa ni
smo še nikoli,« se spominja Šeri Deželan, ki 
je kot telefonistka začela pred dobrimi de
setimi leti na republiškem sekretariatu za 
kmetijstvo prehrano in gozdarstvo, zadnjih 
pet let pa je zaposlena na Zavodu SRS za 
statistiko. »Večer je minil v imenitnem raz
položenju, zato najbrž tudi ni čudno, da je 
prišlo do pobude za ustanovitev društva. 
Ideja se skoraj leto dni ni in ni premaknila 
z mrtve točke, končno pa smo s pomočjo 
pošte in pravnikov zavoda SRS za statisti
ko le spravili skupaj takšne papirje, da so 
nam jih ,požegnali‘ tudi na Mačkovi. Od 
januarja smo registrirani kot društvo...«

ski poti 12, s pol manj efektivnega delovne
ga časa do dvestotridesetih.

»Seveda smo pa telefonisti tudi dežurni 
krivci za vse. Kolikokrat se je že zgodilo, da 
smo stranke zvezali z naslovljenci, pa v pi
sarnah ni bilo nikogar, ker so šli na kavice 
In tisti, ki so komajda priklicali našo cen
tralo, v takih primerih zlivajo svoj žolč se
veda na nas. Na koga drugega bi ga pa?« 
Deželanova udari po mizi, v isti sapi pa še 
doda, da telefonisti tudi malicajo - ob cen
trali. Tudi zavoljo teh reči so torej ustanovi
li društvo telefonistov Ljubljane 061, ki je 
registrirano od začetka januarja, šteje pa 55 
članov.
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Šeri Deželan. (Slika: Sašo Bernardi)

»Ja, delovni prostori telefonistov so več
krat nemogoči,« pravi Šeri Deželan. Sama 
ima še kar srečo, saj na tisti njen kvadratni 
meter ali dva čez poletje posije tudi sonce, 
čez zimo ga pa tudi radiator kar dobro ogre
je. »Nekateri delajo v takih okoljih, da bi te 
kap. So brez oken, sedijo na prepihu, često
krat v vlažnih kleteh... Če že niso invalidi, 
bodo zaradi tega gotovo še postali. Ne gre 
mi v glavo, da vodilni možje takih delovnih 
organizacij ne opazijo, v kakšnih razmerah 
delajo njihovi ljudje. Pa jim gotovo ne bi 
padel klubuk z glave, če bi se potrudili 
pogledat, kje sedijo tisti, ki prvi predstav
ljajo njihovo firmo!« Slepi sicer ne vidijo, 
da so njihovi prostori nepobeljeni, čutijo pa

gotovo. Direktorji bi po njenem to morali in 
videti in čutiti.

Deklice za vse
Telefonisti pa poleg svoje glavne vloge 

pogosto igrajo še stranske: so namreč tudi 
vratarji, receptorji, informatorji... Vendar 
od tega nimajo nič ali pa bore malo. »Po
glejte , kolegica, ki me zdajle nadomešča, 
ima na grbi 24 linij, zasluži pa po 160 starih 
milijonov na mesec,« je ogorčena Šeri, ki 
s svojo plačo za »intenzivno komunicira
nje« tudi še ni prebila magične meje dve
stotih milijonov. Ve pa, da pride snažilka iz 
Historja, ki čisti njihove prostore na Vožar-

Sindikat prometa in zvez 
pa — nič

»V četrtek smo imeli občni zbor, na kate
rem smo pregledali, kaj smo doslej storili in 
česa se nameravamo lotevati,« je nadaljeva
la Šeri Deželan. »Dokler nismo uredili vseh 
teh papirjev, smo bili bolj anonimni. Zdaj 
pa, ko so kolegi slišali, da obstajamo, so se 
že začeli obračati na naš naslov. Iz vse Slo
venije! Prejeli smo pismi dveh telefonistov, 
ki sta po končani srednji šoli ostala brez 
zaposlitve. Zakaj in kako, me ne zanima, 
vendar jima bomo skušali pomagati kot 
vsem drugim. Veste, takšni ljudje nas lah
ko dobro nadomeščajo, med letnimi dopu
sti, bolniškimi ali porodniškimi. Gotovo J 
bolje kot tisti s Študentskega servisa, ki 
raje kaj pokvarijo kot ne. Vrh vsega pa 
lahko izkoriščajo znanje, ki jim ga je dala 
šola, zraven pa se še strokovno izpopolnju
jejo...«

Šeri Deželan je polna pohvalnih besed za 
vse, ki so jim med ustanavljanjem društva 
rade volje priskočili na pomoč, pri čemet 
največkrat omenja zavod SRS za statistiko, 
podjetje za ptt promet in Val 202, ki je 
najširše informiral javnost, da so pod tena 
soncem tudi oni. Tudi republiški komite za 
promet in zveze je omenila, kjer da so j> 
svetovali, naj se za zadeve, ki jih bodo 
opravljali in uveljavljali, obrnejo na za to 
pristojen sindikat. Ta pa za zdaj še - nič.- 

Damjan Križnik

Razmere, da bi te kap!
Na območju omrežne' skupine 061, ki se 

razteza od Zasavja do Rovt in od Dolenjske 
do Notranjske in Gorenjske, je v organiza
cijah združenega dela zaposlenih okoli 
1.300 telefonistov. Med njimi je le malo ta
kih, ki jim (zdravstveno!) nič ne manjka, 
zato pa mnogo več slepih, paraplegikov in 
takih, ki so se ponesrečili pri delu ali so po 
kakšnih operacijah postali »nevidni« inva
lidi. In - kot da bi jih hoteli še bolj prizadeti 
- domala vsi po vrsti delajo v neustreznih 
razmerah.

IZ STATUTA

6. člen

Namen društva je:

- da usklajuje interese svojih čla
nov z interesi ptt organizacij in interesi 
temeljnih organizacij združenega dela,

- da skrbi po svoji moči za strokov
no izpopolnjevanje svojih članov,

- da pomaga svojim članom z na
sveti in materialnimi možnostmi,

- da organizira prijateljska srečanja 
za člane društva.

DRUŠTVO TELEFONISTOV 
LJUBLJANA 061

DRUŠTVO TELEFONISTOV LJUBLJANA
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ČLANSKA IZKAZNICA

IZ STATUTA
7. člen
Naloge društva so:
- da združuje delavce telefoniste 

naročniških telefonskih central,
- da sodeluje pri izobraževanju 

članov,
- da pomaga socialno ogroženim 

članom,
- da skrbi za izboljšanje delovnih 

razmer članov,
- da telefonist skrbi za družbeno in 

materialno priznanje poklica,
- da ohranja vrednote kurirjev in 

vezistov NOB,
- da prireja prijateljska srečanja za 

člane društva.
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